
سازمان بین المللی حمل و نقل هوایی یاتا )IATA( به تازگی 
برآورد و اعلام کرده است که در صورت تداوم ویروس کرونا در دو 
تا سه ماه آینده، شرکتهای هواپیمایی بسیار بیشتری به مرحله 

ورشکستگی و فروپاشی خواهند رسید.
به گزارش ایسنا، الکساندر دژونیاک، مدیر سازمان بین المللی 
حمل و نقل هوایی یاتا )IATA( در گفت وگویی با مدیران دفتر 
مرکزی این سازمان خاطرنشان کرده است؛ در صورتی که شیوع 
ویروس کرونا تا دو-سه ماه آینده طول بکشــد، انتظار می رود 
شرکتهای هواپیمایی بسیار بیشتری اعلام ورشکستگی کرده و 

به مرحله فروپاشی برسند.
بر اساس گزارش عرب نیوز، وی در ادامه سخنان خود گفت: ضرر و 
زیانهای ناشی از شیوع گسترده ویروس کرونا و تبعات منفی آن بر 
درآمدزایی و سودآوری ایرلاینها دست کم ۱۱۳ میلیارد دلار پیش 

بینی و برآورد شده بود که البته این رقم قبل از اعلام و اجرای قانون 
و محدودیت جدید ایالات متحده آمریکا برای لغو و ممنوعیت 
۳۰ روزه تمامی پروازهای اروپایی بود. بدین ترتیب این رقم بسیار 
بیشتر از عدد ذکر شده خواهد بود و به گونه ای سرسام آور ضرر و 
زیانهای مالی گسترده ای را برای شرکت های هواپیمایی سراسر 

جهان به ویژه اروپایی ها و آمریکایی ها به وجود خواهد آورد.
کارشناسان سازمان یاتا با ارائه پیشنهاداتی جدید از تمامی دولت 
های جهان درخواست کرده اند که در صورت امکان و به منظور 
جلوگیری از فروپاشی شرکتهای هواپیمایی کمک و تسهیلات 
مالی ویژه به آنها ارائه دهند، مالیات هــای دریافتی از آنها را به 
صفر رســانده و تمامی بدهی های قبلی آنها را تسویه کنند تا 
بدین ترتیب بتوانند اندکی از فشارهای وارده بر آنها بکاهند و از 

ورشکستگی و فروپاشی ایرلاین ها جلوگیری به عمل بیاورند.

به نظر می رسد که پیش بینی کارشناسان و تحلیلگران فعال در 
حوزه هوانوردی درســت از آب در آمده و شرکتهای هواپیمایی 
تحت تاثیر شیوع گسترده ویروس کرونا در کشور های مختلف، 
در صورت کمبود یا نبود زیرساختهای مستحکم مالی، یکی پس 
از دیگری به مرحله فروپاشــی و ورشکستگی سقوط خواهند 
کرد. یکی از نخســتین ایرلاین های فروپاشی شده تحت تاثیر 
مسائل اخیر، شــرکت هواپیمایی بریتانیایی Flybe بود که با 
شیوع ویروس کرونا و کاهش چشمگیر ترافیک هوایی و تقاضای 
مســافران، اعلام کرد که به مرحله فروپاشــی و ورشکستگی 
رسیده است.  همزمان با شروع گسترده و شیوع ویروس کرونا در 
کشورهای مختلف جهان بسیاری از ایرلاین ها به منظور جلوگیری 
از انتشار بیشترین ویروس و همچنین حفظ سلامت و بهداشت 
جامعه، پروازهای خود به مناطق گسترده ای از جهان که هم اکنون 

با کرونا به شدت درگیرند، را تا اطلاع ثانوی لغو کرده و به حالت 
تعلیق درآورده اند. همین لغو پروازها موجب شده که شرکت های 
هواپیمایی ضرر و زیان های مالی گســترده ای را متحمل شوند 
و بســیاری از خطوط هوایی پرتردد و درآمدزایی آنها به حالت 
غیرفعال تغییر حالت دهد. بسیاری از هواپیماها نیز هم اکنون در 

فرودگاه های بزرگ و پر تردد جهان زمین گیر شده اند.
همه این مســائل موجب شــده که بســیاری از کارشناسان و 
تحلیلگران فعــال در حوزه هوانوردی، صدمات وارده از ســوی 
شــیوع ویروس کرونا بر صنعت هوانوردی و گردشــگری را به 
حادثه تروریستی ۱۱ سپتامبر به برج های دوقلوی ایالات متحده 
آمریکا تشبیه کنند که البته به عقیده آنها آسیب های این ویروس 
خطرناک به مراتب بسیار بیشتر و گسترده تر خواهد بود به گونه ای 
که انتظار می رود شیوع کرونا در جهان عنوان بزرگترین کابوس 

برای ایرلاین ها را به خود اختصاص دهد. پیشــتر کارشناسان 
ســازمان هوانوردی بین المللی غیرنظامی ایکائو )ICAO( با 
انتشار گزارشی مفصل در خصوص ضرر و زیان های مالی گسترده 
شرکت های هواپیمایی در سراسر جهان تحت تاثیر شروع ویروس 

کرونا به شدت ابراز نگرانی کرده بودند. 
یاتا در برآوردهای قبلی خود اعلام کــرده بود که کاهش تردد، 
تعلیق و لغو پروازها موجب خواهد شد که حجم ترافیک هوایی 
جهان در سال جاری میلادی با یک کاهش ۴.۷ درصدی روبرو 
شود که این بیشــترین میزان از بحران های مالی در سال های 
۲۰۰۸ و ۲۰۰۹ میلادی به شــمار می رود. این در حالیست که 
هنوز تبعات منفی این کاهش حجــم ترافیک هوایی در جهان 
بر روی میزان ســوددهی و درآمدزایی ایرلاین ها هنوز معلوم و 

مشخص نشده است.

ســرمایه گذاری خارجی در چین طــی دو ماه اخیر 
کاهش محسوسی یافته است.

به گزارش تریدینگ اکونومیکس، داده های منتشــر 
شده از سوی وزارت بازرگانی چین نشان می دهد که 
سرمایه گذاری خارجی مستقیم در چین در مجموع 
دو ماه نخست امسال به ۱۳۴.۴ میلیارد یوان ) ۱۹.۲۶ 
میلیارد دلار( رســیده که این رقم در مقایسه با مدت 
مشابه ســال قبل ۸.۶ درصد کاهش نشان می دهد. 
اصلی ترین دلیل این روند کاهشــی با وجود شــروع 
نســبتا خوب در ماه ژانویه، ناشــی از انتشار ویروس 

کرونا بوده است.
هر چند که کووید-۱۹ در چین تا حد زیادی مهار شده 

و روند بازگشایی کسب و کارها و بازگشت زندگی به 
شرایط عادی آغاز شده است، اما این کشور با بیش از 
۳۱۸۰ کشــته و ۸۰ هزار مبتلا، کماکان اصلی ترین 
کانون درگیر با این بیماری در سطح جهان محسوب 
می شــود.   در ماه ژانویه ۳۴۸۵ شــرکت جدید در 
چین ثبت شــده است. همچنین بیشــترین افزایش 
سرمایه گذاری توسط یک کشــور خارجی در چین 
در ماه ژانویه مربوط به کره جنوبی بوده که نسبت به 
ژانویه سال قبل ۱۵۷.۱ درصد بیشتر شده است. ژاپن 
با افزایش ۵۰.۲ درصدی سرمایه گذاری و سنگاپور با 
افزایش ۴۰.۶ درصدی نیز دیگر کشورهایی بوده اند که 
سرمایه گذاری خود در چین را شدیدا افزایش داده اند.

متوسط ســرمایه گذاری خارجی چین در بازه زمانی 
۱۹۹۷ تا ۲۰۱۹ معادل ۴.۵۲ میلیارد دلار بوده است 
که بالاترین رقم ثبت شــده مربوط به سرمایه گذاری 
۱۳۴.۹۶میلیارد دلاری ســال ۲۰۱۸ و کمترین رقم 
ثبت شده نیز مربوط به سرمایه گذاری ۱.۸۳ میلیارد 
دلاری سال ۲۰۰۰ بوده است. از سو دیگر شروع کرونا 
بر فعالیت های دومین اقتصاد بزرگ آســیا نیز تاثیر 
گذاشته است؛ تا جایی برگزاری مراسم المپیک در ژاپن 
در هاله ای ابهام قرار دارد. شینزو آبه، نخست وزیر ژاپن 
با اشاره به همه گیری جهانی کرونا از اتخاذ تدابیر ویژه 
جدید برای تقویت رشد اقتصادی این کشور و حمایت 

از کسب و کارهای ژاپنی خبر داده است.

حداکثر نرخ انواع ژل و محلول های ضدعفونی کننده 
دست از سوی ســازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولیدکنندگان مصوب شــد و تاکید شد که کلیه 
تولیدکنندگان ملزم بــه رعایت قیمت های مصوب 
هســتند. به گزارش ایســنا، مدیــر کل نظارت بر 
محصولات بهداشتی، دارویی و تجهیزات پزشکی 
سازمان حمایت اعلام کرد که حداکثر قیمت مصوب 
انواع ژل و محلول های ضدعفونی کننده دست که 
قبلًا در سامانه ۱۲۴ این سازمان ثبت شده و ملاک 
عمل بازرســان بود، به تصویب کارگــروه مقابله با 

کرونا رسید.
اســماعیل مهدی پور با تاکید بر اینکه قیمت های 

اعلام شده باید از ســوی همه تولیدکنندگان روی 
محصولات درج شود و ملاک نظارت در سطح عرضه 
قرار گیرد، تصریح کرد: هــر گونه فروش با قیمتی 
بالاتــر از قیمت  های مصوب تخلف گران فروشــی 
محسوب شده و با واحدهای خاطی برخورد قاطع 

صورت می گیرد.
طبق اعلام ســازمان حمایــت مصرف کنندگان و 
تولیدکننــدگان، مدیر کل نظــارت بر محصولات 
بهداشتی، دارویی و تجهیزات پزشکی این سازمان 
با اشاره به شــیوع ویروس کرونا و افزایش تقاضای 
مصرف کنندگان بــرای خرید مواد بهداشــتی و 
ضدعفونی  کننده دســت، اظهار کــرد که قیمت-

 های مذکور در ســامانه قیمت ۱۲۴ این سازمان، 
اپلیکیشن  های مربوطه و موبایل نیز قابل دسترسی 
است و شــهروندان می توانند علاوه بر شماره تلفن 

۱۲۴، از این طریق شکایات خود را ثبت کنند.
به گزارش ایســنا، با وجود گذشــت بیش از ســه 
هفته از آغاز شــیوع ویروس کرونــا، گزارش های 
میدانی نشان می دهد که همچنان شهروندان برای 
تهیه محصولات ضدعفونی و ماســک با مشکلاتی 
مواجه هســتند که مســئولان علت آن را افزایش 
ناگهانی تقاضای این محصــولات عنوان می کنند. 
البته مواردی از احتکار و خــودداری از عرضه این 

محصولات نیز طی این مدت گزارش شده است

کرونا ۲ ماه بیشتر بماند، کار ایرلاین ها تمام است

قیمت مصوب انواع ژل و محلول ضدعفونی کننده اعلام شدفرار سرمایه گذاران خارجی از چین
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 صاحبان چک  های برگشتی 
تا آخر اردیبهشت از خدمات 

بانکی محروم نمی شوند

تزریق ۴۲ هزار میلیارد 
از منابع صندوق توسعه 

ملی  به بودجه  ۹۹

  MIKE دریافت جایزه جهانی
برترین سازمان های دانشی نوآور 

توسط  فولاد مبارکه

در شرایط 
عدم  تحریم 
می توانستیم  شهر
 را  قرنطینه کنیم

حناچی: 
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 امروز و نه
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کرونا و رکود مضاعف

اقتصــاد ایران در شــرایط 
حاضر تحت تاثیر بیماری 
کرونا قرار دارد بنابراین لازم 
اســت راهکارهایی را برای 
تاثیراتی که این بیماری بر 
اقتصاد خواهد گذاشــت در نظر گرفت. مشاغل 
بسیاری تحت تاثیرات این بیماری قرار گرفته اند و 
گرفتار رکود مضاعفی شده اند که جبران آن زمان 

بسیاری نیاز دارد... 

 مرتضی افقه، اقتصاددان
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دانش بنیان ها در 
دست انداز های مالیاتی

بورس
 نزولی   شد

7میلیون خانوار مستاجر در کشور همواره در معرض ضرر و زیان هستند

رکوردشکنی در ثبت نام مسکن ملی
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تهدید   معیشت کارگران
  بنگاه های کوچک

کرونا   پرداخت   حقوق   و  عیدی  کارگران   را   در هاله ای  از   ابهام   قرار داد

مالیات همواره یکی از دغدغه های مودیان مالیاتی 
است و جالب اســت که حتی معافیت مالیاتی نیز 
اکنون به یکی از دغدغه های شرکت های دانش بنیان 
 تبدیل شده اســت.در بلاد ما تا صحبت از مالیات 
می شود، یک عده بلانسبت کهیر می زنند و زمین و 
زمان را به هم می دوزند که مالیات نپردازند؛ تا جایی 
که براساس آمارهای موجود ما در اقتصاد کشورمان 
۴۰  درصد فرار مالیاتی داریم. البته بلانسبت شرکت 
ها ازجمله دانش بنیان های نوپایی که به هر دری 
می زنند تا از قانونی که برای معافیت آنها صادر شده 
استفاده کنند اما امان از دل غافل! این بند فقط اسم 
قانون را یدک می کشد ولی درعمل بسیاری از این 
شرکت ها در ایستگاه مالیات متوقف می شوند. یکی 

از مهم ترین راه های حمایت...

روند نزولی شاخص بورس که از هفته گذشته آغاز 
شده، به روز یکشنبه هم کشیده شد؛ هرچند شاخص 
کل در دقایق نخستین معاملات صعودی بود اما در 
طول معاملات ســقوط کرد و بازار روز یکشنبه با 
شاخص نزولی بسته شد. شاخص کل بازار سرمایه  
روز یکشنبه با ۸۶۳۹ واحد نزول به رقم ۴۹۴ هزار 
و ۹۹ واحد رسید. شاخص کل با معیار هم وزن نیز 
۳۳۴۵ واحد ریزش داشت و رقم ۱۷۲ هزار و ۳۸۵ 
واحد را ثبت کرد. در این بازار ۶۹۶ هزار معامله انجام 
شد که ۴۷ هزار و ۲۱۵ میلیارد ریال ارزش داشت. 
روز یکشنبه ۲۸۰ نماد منفی و ۶۲ نماد مثبت بودند 
که از میان آن ها صنایع پتروشیمی خلیج فارس و 
گروه مپنا نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر منفی 

و در مقابل فولاد مبارکه...

تحلیلگران بین المللی می گویند اکنون که شــیوع 
ویروس کرونــا در اروپا و آمریکا جدی شــده و بانک 
مرکزی آمریکا احتمالا در نشست هفته جاری خود 
نرخ های بهره را به صفر کاهش می دهد، ممکن است 

فرصت بزرگی برای خرید طلا باشد.
طلا نتوانست از ریزش هفته گذشته بازارهای مالی که 
روز پنج شنبه به اوج خود رسید، جان سالم در ببرد و 
قربانی فروش گسترده از سوی سرمایه گذارانی شد که 

به دنبال جبران ضرر در بازارهای دیگر بودند.
به گفته رایان مک کی، استراتژیست کالا در شرکت 
"تی دی ســکیوریتیز"، طلا همچنان گرفتار فشار 
فروش برای تهیه نقدینگی خواهد بود. وقتی ما روزهای 
وحشتناکی در بازارهای سهام می بینیم، طلا همسو 
با سهام ضعیفتر معامله می شــود، زیرا صندوق های 
سرمایه گذاری طلا را برای پوشش و جبران ضرر در 

بازارهای دیگر به فروش می رسانند.
قیمت طلا هفته گذشته ۱۷۲ دلار معادل بیش از ۹ 
درصد سقوط کرد که بزرگترین کاهش هفتگی این فلز 

ارزشمند از سال ۲۰۱۱ بود. هر اونس طلا در معاملات 
روز جمعه بازار آتی آمریکا ۷۳ دلار و ۶۰ سنت معادل 
۴.۶ درصد کاهش پیدا کرد و در ۱۵۱۶ دلار و ۷۰ سنت 
بسته شد کارولین بین، اقتصاددان ارشد کالا در شرکت 
"کپیتال اکونومیکس" در این باره به کیتکونیوز گفت: 
فروش گسترده در بازار تمامی ندارد. گروه بازار ما انتظار 
دارد روند ریزش بازارهای سهام تا زمانی که معلوم شود 
اوضاع بحرانی شــیوع ویروس کرونا به پایان رسیده 
است، ادامه پیدا کند. ممکن است در چند هفته آینده 
قیمت طلا کاهش بیشتری پیدا کند، زیرا مردم به پول 
نقد نیاز دارند. دورنمای بلندمــدت طلا با اقدام بانک 
مرکزی آمریکا در کاهش نرخ های بهره و تدابیر محرک 

اقتصادی قوی است.
به گفته تحلیلگران، عوامل بنیادین طلا از نظر بلندمدت 
فعلا در شرایط بسیار مطلوبی قرار دارند و فرصت خرید 

خوبی برای سرمایه گذاران وجود دارد.
مهمترین رویداد هفته جاری برای بازار طلا، نشست 
بانک مرکــزی آمریکا خواهــد بود کــه بعدازظهر 

چهارشــنبه به کار خود پایان می دهد و به نظر می 
رسد سیاستگذاران آمریکایی آماده هستند نرخ های 
بهره را به صفر کاهش دهند و سیاست های تسهیلی 
اعلام کنند. ابزار دیده بان فدرال CME نشــان می 
دهد بازارها روی کاهش ۱۰۰ واحدی نرخهای بهره ۸۰ 

درصد حساب می کنند.
همچنین همه نگاه ها به شیوع ویروس کرونا در آمریکا 
و اروپا و آسیب های اقتصادی ناشی از آن دوخته شده 
است. افزایش روزانه موارد ابتلا به ویروس کرونا عامل 

مهمی است که بازارها به نظاره آن نشسته اند.
موضوع مهم دیگر تعطیلی کسب و کارهاست. شرکت 
کپیتال اکونومیکس پیش بینی خود از رشــد تولید 
ناخالص داخلی آمریکا برای سه ماهه دوم امسال را مورد 
تجدیدنظر نزولی قرار داد و انتظار دارد رشد اقتصادی 
این کشور در سه ماهه چهارم بهبود پیدا کند.بر اساس 
گزارش کیتکونیــوز، هفته جاری آمــار اقتصاد کلان 
مهمی منتشر نمی شود و ویروس کرونا اصلی ترین عامل 

تاثیرگذار بر بازارها از جمله بازار طلا خواهد بود.

شــیوع کرونا اگرچه نظام بانکی را با مشکلاتی مواجه 
ســاخته،اما منجر به اجرای سیاســت هایی همچون 
پرداخت بدون کارت شده که شــاید در فضای عادی، 
بانک مرکزی به راحتی نمی توانست آنها را میان مردم 

رواج دهد.
به گزارش مهر، این روزها که شیوع ویروس کرونا بسیاری 
از مراودات تجاری و معاملات بین مردم را تحت تأثیر 
خود قرار داده است، برخی ابزارهای خاک خورده که تا 
پیش از این خیلی توجهی به آنها نمی شد هم، روی کار 
آمده اند. در واقع، اکنون بسیاری از مردم به این نتیجه 
رسیده اند که باید برای حفظ سلامتی خود، توصیه های 
پزشکان را جدی گرفته و از تمامی ابزارهایی که قابلیت 

افزایش ضریب ایمنی را دارد، بهره گیرند.
مراودات بانکی و نقل و انتقالات پولی یکی از تغییرات 
جدی اســت که این روزها مردم با آن سر و کار دارند؛ 
به نحوی که مراجعات به بانک ها به نســبت گذشته 
کمتر شــده و اغلب افراد تلاش می کنند تا از ابزارهای 
غیرحضوری و در قالب بانکــداری الکترونیکی، نقل و 

انتقالات پولی خود را هم انجام دهنــد. در این میان، 
بانک مرکزی نیز به بانک ها توصیه کرده تا حتی الامکان 
به دلیل احتمال شــیوع بالای ویروس کرونا از طریق 
اسکناس، از دریافت و پرداخت اسکناس خودداری کرده 
و یا حداقل، باجه ای مخصوص برای این کار تعبیه کنند 
تا محیطی جدا با رعایت ایمنی کامل از سوی کارمندان 

بانکی، پیش روی مردم قرار گیرد.
از ســوی دیگر، حتــی در فروشــگاه های زنجیره ای 
و مغازه ها نیز، مراودات مالی از اســکناس به ســمت 
دستگاه های کارتخوان سوق پیدا کرده و اکنون دیگر 
حتی پزشــکانی هم که تا پیش از ایــن، از ترس دادن 
مالیات، از استفاده از کارتخوان سر باز می زدند هم، رو 
به استفاده از کارتخوان و حذف پول نقد آورده اند. بر این 
اساس، بسیاری از سیستم هایی که تا پیش از این مورد 
استقبال عمومی و بالای مردم قرار نداشتند، اکنون در 
نظام های پرداخت الکترونیکی روی کار آمده و با اقبال 
عمومی مردم مواجه شده اند. بر این اساس بانک مرکزی 
نیز طی روزهای گذشته، بخشنامه ای را صادر کرده که 

بر مبنای آن، به مردم توصیه شده تا حتی الامکان علاوه 
بر اینکه پرداخت های خود را بدون حضور وجه نقد انجام 
می دهند، حتی به دلیل احتمال شیوع ویروس کرونا 
از طریق کارتهای بانکی، به پرداخت های موبایلی روی 
آورند. در واقع، بانک مرکزی تلاش کــرده تا توجه به 
سلامت مردم، این توصیه ها را به نحوی داشته باشد که 
مردم ترغیب به پرداخت های بدون حضور کارت شوند.

ابراهیم ســوادی نژاد، کارشــناس حــوزه پرداخت 
الکترونیکــی در گفتگو بــا خبرنگار مهــر می گوید: 
بانک مرکزی طــی روزهای گذشــته، مجموعه ای از 
دستورالعمل ها و مقررات را برای کاهش شیوع ویروس 
کرونا در سطح شعب و در حوزه نقل و انتقالات پولی خرد 
در سطح جامعه مطرح کرده است. بر این اساس علاوه بر 
اینکه تدابیری از جمله افزایش سطح وجه قابل انتقال 
از طریق دستگاه های خودپرداز از سه میلیون تومان به 
ده میلیون تومان را ابلاغ کرده، از شعب خواسته تا حتی 
الامکان از دریافت و پرداخت وجوه نقد، فاصله بگیرند یا 

حتی باجه های مخصوص بر ای این کار داشته باشند.

رونق استفاده از پرداخت غیرکارتیمنتظر فرصت طلایی برای خرید طلا باشید

همتی:  به 4 میلیون نفر وام با سود
4 درصد پرداخت می شود



اقتصاد2
ایران وجهان

رئیس سازمان امور مالیاتی اعلام کرد
تمهیدات جدیــد مالیاتی در 

شرایط کرونا
رئیس کل ســازمان امــور مالیاتی کشــور 
تمهیدات حمایتی این ســازمان در راستای 
حمایت از فعالیت های اقتصادی آسیب دیده از 
بیماری کرونا را برای مؤدیان مالیاتی تشریح 
کرد.امیدعلی پارســا درباره اقدامات سازمان 
امور مالیاتی کشــور به منظور پیشــگیری 
از گســترش بیماری کرونــا و رعایت حقوق 
مؤدیان مالیاتی، گفت: در مرحله اول برخی 
تمهیدات با صدور بخشنامه های لازم از سوی 
سازمان امور مالیاتی صورت گرفت و در مرحله 
دوم بســته حمایتی پیشنهادی سازمان امور 
مالیاتی کشور تهیه و برای تصویب به شورای 
هماهنگی اقتصادی سران قوا ارسال شد که 
تا کنون ســه بند آن به تصویب رسیده است.
وی افزود: در گام نخست به منظور پیشگیری 
از گسترش بیماری، جلسات هیات های حل 
اختلاف مالیاتی از ۱۵ اســفندماه ۱۳۹۸ تا 
پایان فروردیــن ماه ۱۳۹۹ لغو شــد.رئیس 
کل سازمان امور مالیاتی کشــور با اشاره به 
اینکه براســاس ماده ۱۸۶ قانون مالیات های 
مستقیم، بانک ها مکلفند جهت ارائه تسهیلات 
برای اشخاص حقیقی و حقوقی از سازمان امور 
مالیاتی استعلام کنند، اظهار کرد: با توجه به 
شرایط اخیر بانک ها و موسسات اعتباری برای 
اعطای تسهیلات به اشــخاص حقیقی تا دو 
میلیارد ریال و برای اشــخاص حقوقی تا پنج 
میلیارد ریال نیاز به اســتعلام از ادارات امور 
مالیاتــی ندارند.وی همچنیــن در خصوص 
مصوبات شــورای عالی هماهنگی اقتصادی 
ســران قوا، گفت: طبــق تصمیمات صورت 
گرفته سررســید پرداخت مالیات بر ارزش 
افزوده مربوط به دوره چهارم سال ۱۳۹۸، از 
۱۵ فروردین ۱۳۹۹ به تاریخ ۳۱ اردیبهشت 
ماه ۱۳۹۹ تغییر یافت.پارســا افزود: در این 
طرح حمایتی مصوب شــد که کلیه عملیات 
اجرایی وصول مالیات کــه در باب چهارم از 
فصل نهم قانون مالیات های مستقیم ذکر شده 
است، تا پایان اردیبشهت ۱۳۹۹ متوقف شود.
معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی خاطرنشان 
کرد: باتوجه به اینکه صــدور یا تجدید پروانه 
کسب و کار اشخاص حقیقی از طرف مراجع 
صلاحیت دار منوط به ارائــه گواهی از اداره 
امور مالیاتی ذیربط اســت، باتوجه به شرایط 
اخیر کشــور صدور یا تجدید پروانه کسب و 
کار اشخاص حقیقی موضوع ماده ۱۸۶ قانون 
مالیات های مستقیم تا پایان شهریورماه سال 
۱۳۹۹ نیاز به اخذ گواهی از اداره امور مالیاتی 
مبنی بر پرداخت یا ترتیــب پرداخت بدهی 

مالیاتی نخواهد داشت.

نوبخت خبر داد
اولین مرحله کمک بلاعوض دولت، 
سه شنبه هفته جاری واریز می شود

رئیس سازمان برنامه و بودجه، از واریز اولین 
مرحله کمک بلاعوض دولت در سه شنبه هفته 
جاری خبر داد.به گزارش پژوهشکده پولی و 
بانکی، محمدباقر نوبخت، در حاشیه نشست 
ستاد اقتصادی دولت با فعالان اقتصادی درباره 
آســیب های اقتصادی کرونا، درباره جزئیات 
پرداخت کمک های بلاعــوض به خانوارهای 
آسیب دیده از شرایط ویژه کرونا، اظهار داشت: 
مصوبات در پایان جلســه به دو گروه تقسیم 
شد که بخش اول، تمهیل، تعویق و یا مهلتی 
به کسانی که مشاغل آنها در این دوره آسیب 
دیده اند که ۱۰ گروه مشــاغل تعریف شد و 
برای اینکه از نظر بیمه، مالیات و یا اقســاط 
بانکی، تمدیدهایی بــرای آنها در نظر گرفته 
شد.وی افزود: بخش دیگری از مصوبات امروز 
به مبالغی که به صــورت بلاعوض پرداخت 
می شود که این بخش از تعهدات مالی دولت 
توسط سازمان برنامه و بودجه تقبل شده است 
که شامل کمک بلاعوض به ۳ میلیون نفر از 
خانواده های شناسایی شده از کم درآمدترین 
اقشار جامعه اســت که از ۲۰۰ تا ۶۰۰ هزار 
تومان در چهار مرحله به صورت بسته حمایتی 
و بلاعوض پرداخت خواهد شد.رییس سازمان 
برنامه و بودجه با تاکید بــر اینکه اولین دوره 
پرداختی به این بخش سه شنبه هفته جاری 
پرداخت خواهد شد، گفت: گروه دیگر افرادی 
مثل کارگران فصلی هستند که می توانند در 
صورت درخواست، از یک تا ۲ میلیون تومان 
در کارت معیشتی آنها شارژ شود که پس از سه 
ماه تنفس از یارانه و کمک معیشتی آنها کسر 

خواهد شد.

اخبار

در حالی که برای طرح مسکن 
ملــی تنهــا 4۰۰ هــزار واحد 
مسکونی در نظر گرفته شده آزاد 
کردن روش پیامکی باعث شد 
ســیل ثبت نامی ها از مرز یک 
میلیون نفر عبور کند و نشان دهد که متقاضیان مسکن تا چه 

حد نیازمند کمک دولت برای خانه دار شدن هستند.
به گزارش فارس شاید حتی خود دولت نیز تصور نمی کرد که 
میزان استقبال از طرح ملی مسکن تا این حد بالا برود. طرحی 
که کاملا با طرح مسکن مهر تفاوت داشت و قرار بود 4۰۰ هزار 
مسکن در مرحله نخست آن تا سال ۱4۰۰ ساخته شود.اگر 
چه دولت قرار نیست برای تمام این 4۰۰ هزار مسکن اقدام به 
ثبت نام کند و در قالب این طرح پروژه مشارکتی نیز طراحی 
شده است اما استقبال متقاضیان مسکن از طرح ملی مسکن 
نشان می دهد که رشد قیمت مسکن در دو سال گذشته تا 
چه حد این طرح را از مقبولیت بالایی برخوردار کرده است.

در طرح اقدام ملی مسکن که شــرایط متقاضیان را شامل 
تاهل، فاقد مالکیت مسکونی از اول فرودین ۸4، عدم استفاده 
از امکانات دولتی و تســهیلات یارانه دار در موضوع مسکن و 
همچنین سابقه پنج سال سکونت در شهر مورد تقاضا دانسته 
اینطور وانمود شد که این طرح مشابه و کپی شده طرح مسکن 
مهر خواهد بود و اقشار کم درآمد جامعه می توانند پس از ثبت 
نام و آورده ناچیز به صاحب خانه شــدن در سال های آینده 

امیدوار شوند.

دهک های پایین چشم انتظار خانه دار شدن در   
طرح ملی مسکن نباشند

اما محمودزاده معاون مســکن و ســاختمان وزیــر راه و 
شهرســازی با تاکید بر اینکه طرح اقدام ملی مســکن تا 

حدودی برای اقشار متوسط جامعه تنظیم شده و قرار نیست 
از یارانه دولتی برای آن استفاده شود به نوعی اعلام کرد که 
دهک های یک، دو و سه جامعه چشم انتظار خانه دار شدن از 
قبال این طرح جدید نباشند.اما با توجه به اینکه قیمت تمام 
شده برای مسکن ملی هر متر مربع دو و نیم تا سه میلیون 
تومان خواهد بود می بینیم که باز هم متقاضیان از مسکن 
ملی استقبال کرده اند. اگرچه این آمارها نه برای وزارت راه 
و شهرسازی و نه برای دولت نباید خوشحال کننده باشد ؛ 
لکه باید تلنگری برای دولت باشد که علیرغم بالا بودن قیمت 
مسکن ملی باز هم متقاضیان از آن استقبال می کنند. خرین 
روند ثبت نام مرحله دوم طرح اقدام ملی که به روش اینترنتی 
و پیامکی بوده نشان می هد که بیش از یک میلیون و ۶۲ هزار 

نفر در این مرحله ثبت نام کرده اند.

استقبال از طرح ملی مسکن زنگ خطری برای 
دولت است

ایرج رهبر نایب رئیس انجمن انبوه سازان پیشتر در پاسخ 

به این سئوال که استقبال از در طرح ملی مسکن دیده می 
شود گفت: اگر چه طرح ملی مسکن مشابه طرح مسکن مهر 
است و تا حدودی از آن الهام گرفته اما چند تفاوت میان این 
دو طرح وجود دارد و استقبال از ثبت نام در این روزها نشان 
می دهد که با یک تقاضای شدید و پنهان مسکن در کشور 
مواجه هستیم.نایب رئیس انجمن انبوه سازان تاکید کرد: اما 
فارغ از اشکالی که به نظر می رسد طرح اقدام ملی مسکن 
برای متقاضیان دهک های متوسط جامعه بابت بازپرداخت 
ماهانه یک و نیم میلیون تومانی اقساط دارد، به نظر می رسد 
این استقبال یک زنگ خطری برای دولت است که علیرغم 
تمام این موانع باز هم متقاضیان نسبت به طرح ملی مسکن 
از خود استقبال نشان می دهند.وی افزود:تسهیلاتی که در 
طرح مسکن مهر به شهرهای مختلف داده می شد با نرخ 
های 4 ،۹ و ۱۲ درصد بود اما تســهیلاتی که در طرح ملی 
مسکن قرار است پرداخت شود نرخ سود ۱۸ درصدی دارد 
حال به نظر می رسد بازپرداخت اقســاط با این نرخ سود 
از عهده متقاضیان خارج باشد.اما ثبت نام نشان می دهد 

متقاضیان همچنان به خانه دار شدن از سوی دولت امیدوار 
هستند و به آن چشم دوخته اند.

طرح ملی مسکن ادامه پیدا کند
اما مهدی غلامی کارشناس مسکن نیز با تاکید بر اینکه اجرای 
طرح اقدام ملی مسکن بعد از شش سال سکوت در فضای تولید 
مسکن یک حرکت رو به جلو خواهد بود گفت: شاید بسیاری از 
این ثبت نامی ها نیز حائز شرایط نباشند و خود نیز بر آن واقف 
باشند اما به هر حال این حجم از ثبت نام نشان می دهد که باید 
طرح ملی مسکن ادامه پیدا کند و محدود به 4۰۰ هزار مسکن 
نباشد.وی ادامه داد: به هر حال طرح ملی مسکن طرح خوبی 
است اما باید تداوم داشته باشد و قبل از اتمام 4۰۰ هزار مسکن 
مورد اشاره در طرح اقدام ملی مسکن پروژه جدیدی آغاز شود 
و اتفاقا این بار تعداد آن بیشتر از 4۰۰ هزار باشد چرا که کشور 
نیازمند تولید و عرضه مسکن برای متعادل شدن بازار است.

البته بر اساس اعلام دفتر اقتصاد مسکن در مجموع تعداد 4۳۷ 
 هزار و ۱۱۷ نفر از طریق سامانه مدیریت طرح اقدام ملی مسکن

 به نشــانی tem.mrud.ir ثبت نام کردنــد. همچنین تعداد 
پیامک دریافتــی طبق آخرین آمــار، ۶۲۵ هــزار و 4۸ نفر 
است که متقاضیان کدملی سرپرست خانوار را به سرشماره 
۳۰۰۰۷۳۶4۰ ارســال کردند.در مجموع طبق آخرین آمار، 
تعداد ثبت نامی ها از طریق سامانه اینترنتی و سامانه پیامکی 
۱ میلیون و ۶۲ هزار و ۱۶۵ نفر است.این آمار نشان می دهد که 
تقاضای پنهان شدیدی برای مسکن وجود دارد و اگر دولت و 
مجلس فکری برای موضوع انباشت تقاضای مسکن نکنند قطعا 
در سالهای آینده باز هم سونامی قیمت مسکن رخ خواهد داد.

دولت به خوبی می داند که بعد از جهش قیمت تعداد مستاجرها 
و اجاره نشین ها در کشور افزایش یافته و خانه دار کردن مردم 
حال با دادن تسهیلات و یا ساخت و ساز مناسب شرایط را برای 
خانه دار شــدن مردم و متقاضیان دهک های پایین و میان 

درآمد هموار کند.

7میلیون  خانوار  مستأجر  در  کشور  همواره  در  معرض  ضرر  و  زیان  هستند

رکورد  شکنی  ثبت نام مسکن ملی

تزریق ۴۲هزار میلیارد از منابع 
صندوق توسعه ملی به بودجه ۹۹

بر اســاس آخرین تغییــرات لایحــه بودجه در 
کمیســیون تلفیق، ســال آینده 4۲هزار میلیارد 
تومان از منابع صندوق توســعه ملــی به بودجه 
دولت تزریــق خواهد شد.بررســی بخش مربوط 
 بــه تغییــرات درآمدهــا و واگــذاری داراییهای
 ســرمایه ای و مالــی بودجــه ۱۳۹۹ مصــوب 
کمیسیون تلفیق مجلس شــورای اسلامی نشان 
می دهد 4۱ هزار و ۹۲۵ میلیــارد تومان از منابع 
صندوق توســعه ملی در بودجه سال بعد استفاده 
 خواهد شــد.گفتنی اســت پیشــنهاد اســتفاده 
از منابع ارزی صندوق توسعه ملی در بند هـ تبصره 
4 لایحه بودجه دولــت لحاظ شــده بود.پیش از 
این، در لایحه بودجه ســال ۹۹ کشور درخواست 
 شده بود دولت مبلغ ســه میلیارد و 4۲۵ میلیون
 یــورو از منابــع صنــدوق توســعه ملــی را 
تضمیــن  بــا  ارزی  تســهیلات  به صــورت 
 دولــت برداشــت کنــد و در ۱۵ تکلیــف بــه

 مصرف برساند.

راه سکه از دلار جدا شد
طلا گرمی ۵۸7 هزار تومان

بازار طلا و سکه روز یکشنبه در حالی با افزایش 
قیمت مواجه بود که نه تنهــا قیمت دلار در 
صرافی های بانکی با تغییری مواجه نشد بلکه 
قیمت طلا در بازارهای جهانــی نیز به دلیل 
تعطیلی بازارها بدون تغییر بود.روز یکشنبه 
هر قطعه ســکه تمام بهار آزادی به قیمت ۵ 
میلیون و ۹۶4 هزار تومان فروخته شــد که 
در قیاس با روز گذشــته افزایشی نزدیک به 
۳۷ هزار تومان را نشــان می دهد . همچنین 
سکه تمام بهار آزادی طرح قدیم نیز با افزایش 
۵۰ هزار تومانی قیمت ۵ میلیون و ۸۰۷ هزار 
تومان به فروش رفت .به این ترتیب سکه از سد 
مقاومتی ۶ میلیون تومانی فاصله گرفته است. 
 بر اساس این گزارش میزان تغییر قیمت نیم 
سکه و ربع سکه اندک بود ، هر قطعه نیم سکه 
با رشــد ۵ هزار تومانی قیمت به ۲ میلیون و 
۹۹۸ هزار تومان و هر قطعه ربع ســکه نیز با 
افزایش سه هزار تومانی قیمت به یک میلیون 
و ۷4۶ هــزار تومان در بازار فــروش می رود . 
قیمت سکه گرمی با ۱۳ هزار تومان افزایش به 
۹۷۲ هزار تومان رسید. هر گرم طلای ۱۸ عیار 
نیز در بازار به قیمت ۵۸۷ هزار تومان فروخته 
می شود که رشدی نزدیک به ۶ هزار تومان را 

نشان می دهد.

مرکز آمار نرخ رشد اقتصادی سال 
۹۸ را صفر درصد پیش بینی کرد

مرکز آمار ایران در گزارشــی برای اولین بار 
پیش بینی کرد رشد اقتصادی سال ۹۸ با نفت 

۷.۲- درصد و بدون نفت صفر درصد شود.
عملکرد واقعی اقتصاد در ۹ ماهه سال ۱۳۹۸ 
نشان می دهد که محصول ناخالص داخلی به 
قیمت ثابت سال ۱۳۹۰ در ۹ ماهه سال ۱۳۹۸ 
به رقــم ۵۰۰4۱۳4 میلیارد ریــال با نفت و 
4۷۸۹ 4۳۰ میلیارد ریال بدون احتساب نفت 
رسیده است.براساس اطلاعات رشد اقتصادی 
مرکز آمار ایران در حالیکه رقم مذکور در مدت 
مشابه ســال قبل با نفت ۵4۱۳4۳۷ میلیارد 
ریال و بدون نفــت 4۳۰۳۵۳۰ میلیارد ریال 
بوده که نشان از رشد ۷.۶- درصدی محصول 
ناخالص داخلی با نفت و صفر درصدی محصول 
ناخالص داخلی بدون نفت در نه ماهه ســال 

۱۳۹۸ دارد.

نرخ تورم تا پایان خرداد به کمتر از ۲۸ 
درصد می رسد

مرکز آمــار ایــران در جدیدتریــن گزارش 
خود، نرخ تورم اســفند ۹۸ و ســه ماهه بهار 
۱۳۹۹ را پیش بینی کرده اســت.« مرکز آمار 
ایران در جدیدترین گــزارش خود، نرخ تورم 
 اســفند ۹۸ و ســه ماهه بهار ۱۳۹۹ را پیش 
بینی کرده اســت. این گزارش کــه در چهار 
ســناریو به بررســی تحولات آتی نرخ تورم 
پرداختــه، ســناریو ســوم را محتمل ترین 
ســناریو ارزیابی کرده است.براساس سناریو 
ســوم گزارش مذکور، نرخ تورم ســالانه در 
پایان اســفند به ۹/۳4 درصد، در فروردین به 
4/۳۲، در اردیبهشــت به ۳۰ و در خرداد نیز 
به ۹/۲۷ درصد خواهد رسید. همچنین نرخ 
تورم نقطــه ای نیز در پایان اســفند به ۷/۲۲ 
درصــد، در فروردین ۲/۲۱، در اردیبهشــت 
 ۹/۲۰ و در خرداد نیز به ۷/۲۱ درصد خواهد

 رسید.
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روند نزولی شاخص بورس که از هفته گذشته آغاز شده، به 
روز یکشنبه هم کشیده شد؛ هرچند شاخص کل در دقایق 
نخستین معاملات صعودی بود اما در طول معاملات سقوط 
کرد و بازار روز یکشنبه با شاخص نزولی بسته شد.به گزارش 
ایسنا، شاخص کل بازار سرمایه  روز یکشنبه با ۸۶۳۹ واحد 
نزول به رقم 4۹4 هزار و ۹۹ واحد رســید. شاخص کل با 
معیار هم وزن نیز ۳۳4۵ واحد ریزش داشــت و رقم ۱۷۲ 
هزار و ۳۸۵ واحد را ثبت کرد.در این بازار ۶۹۶ هزار معامله 
انجام شد که 4۷ هزار و ۲۱۵ میلیارد ریال ارزش داشت.روز 
یکشنبه ۲۸۰ نماد منفی و ۶۲ نماد مثبت بودند که از میان 
آن ها صنایع پتروشیمی خلیج فارس و گروه مپنا نسبت به 
سایر نمادها بیشترین تاثیر منفی و در مقابل فولاد مبارکه 
اصفهان، پتروشیمی پارس، سرمایه گذاری غدیر، کشتیرانی 
جمهوری اسلامی ایران و پالایش نفت بندرعباس نسبت به 
سایر نمادها بیشترین تاثیر منفی را در بورس گذاشتند.

همچنین بانک های ملت و تجارت، گلوکوزان، سایپا، پالایش 
نفت اصفهان، فولاد مبارکه اصفهان و ملی صنایع مس ایران 

نمادهای پربیننده بورس بودند.

ادامه معاملات فرابورس تا ساعت ۱۴
معامــلات در بازار فرابــورس که روز یکشــنبه به دلیل 
وجود اختلال در ســامانه معاملاتی تا ســاعت ۱4 ادامه 

داشــت، درحالی به پایان رســید که شــاخص کل این 
بازار بــا ۷۷ واحد نزول رقم ۶۵۰۵ واحــد را ثبت کرد.در 
این بازار ۱۷۶ هــزار معامله بــه ارزش ۱4۰ هزار و ۲۸۹ 
 میلیارد ریال انجام شد.پتروشــیمی زاگرس، فرابورس
 ایــران، صنایــع مشــاین هــای اداری ایــران، گروه 
ســرمایه گذاری میراث فرهنگی، پالایــش نفت لاوان 
و گروه توســعه مالــی مهر آیندگان نســبت به ســایر 
 نمادها بیشــترین تاثیر منفی و در مقابل  پتروشــیمی

تندگویان نسبت به ســایر نمادها بیشترین تاثیر مثبت 
را بر بازار فرابورس گذاشتند.لیســت نمادهای پربیننده 
روز یکشــنبه فرابورس را ســهامی ذوب آهن اصفهان، 
گــروه صنایــع کاغذ پــارس، گــروه ســرمایه گذاری 
میراث فرهنگی، ســیمان لار ســبزوار، صنایع ماشین 
 های اداری ایــران، بانــک دی و س. توســعه و عمران

 استان کرمان تشکیل دادند.

رئیس کل بانک مرکزی در حاشیه »جلسه مشترک ستاد 
اقتصادی دولت و نمایندگان فعالان اقتصادی« از پرداخت 
وام با ســود 4 درصد به 4 میلیون نفر خبر داد.عبدالناصر 
همتی رئیس کل بانک مرکزی در حاشیه »جلسه مشترک 
ستاد اقتصادی دولت و نمایندگان فعالان اقتصادی« درباره 
مصوبات جلســه پیرامون اقداماتی که بانک مرکزی باید 
انجام دهد گفت: در جلسه مفصل امروز بحث های مختلفی 
انجام شــد خیلی از بحث های مقابله با کرونا به سیستم 
بانکی و بانک مرکزی کشور باز می گردد و سیستم بانکی 
و بانک مرکزی نقش موثری دارند که امیدوارم بتوانیم از 
این موضوع سربلند بیرون بیایم.وی ادامه داد: طبق قانون 
کسانی که چکشان برگشــت می خورد از خدمات بانکی 
محروم می شوند. در این جلسه مصوب کردیم کسانی که 

از اسفند تا آخر اردیبهشت چک شان برگشت می خورد از 
خدمات بانکی محروم نشوند اما رابطه حقوقی بین کسی که 
چک داده و کسی که چک دریافت کرده باقی خواهد ماند.

رئیس کل بانک مرکزی افزود: کسب و کارهای که شامل 
۱۰ گروهی که اعلام شده هســتند و نتوانسته اند درآمد 
کسب کنند تسهیلات دریافت خواهند کرد و می توانند 
سه ماه مراجعه نکنند و تسهیلات پرداخت کنند بانک ها 
بعد از ســه ماه به آنها این کمک ها را خواهنــد داد.وی 
گفت: این کمک هــای وامی که به 4 میلیــون نفر با نرخ 
۱۲ درصد پرداخت خواهد شــد از ۱۲ درصد سود وام ها 
۸ درصد را دولت تقبل می کند و کســانی کــه از این وام 
بهره مند می شوند تنها 4 درصد سود پرداخت می کنند، 
در ضمن تضمین وام ها یارانه های افراد اســت که اقساط 

آن را از یارانه های برداشت می کنند.همتی افزود: مقرر شد 
سیستم بانکی به سازمان تأمین اجتماعی تسهیلاتی ارائه و 
کمک کند تا سهم کارفرمایان مشاغلی که آسیب دیده اند 
را بپردازد.رئیس بانک مرکزی با بیان اینکه بانک مرکزی 
آمادگی دارد به سیســتم بانکی کمک کند و بانک ها نیز 
آمادگی دارند به مردم کمک کنند تا این شرایط عبور کنیم 
و کشور از نظر اقتصادی به شرایط خودش بازگردد، اظهار 
داشت: تمام تلاشمان این است که مردم کمتر به شعب 
مراجعه و کمتر با اسکناس در ارتباط باشند به همین علت 
سقف برداشت از عابر بانک را تا ۵۰۰ هزار تومان افزایش 
دادیم که البته چند بانک آن را کاهش دادند اما از نظر ما 
همچنان ۵۰۰ هزار تومان است و مردم می توانند برداشت 
کنند.وی با اشاره به افزایش ســقف کارت به کارت از سه 

میلیون به ۱۰ میلیون تومان تصریح کرد: بانک هایی که 
چنین کاری کردند، کارشان درست نیست و حتماً باید 
اصلاح کنند و مردم نیز هر بانکی را که ســرویس بهتری 
می دهد به عنــوان مبنا انتخاب کننــد؛ همچنین برای 
اینکه مردم پول نقدی کمتر بگیرند سقف کارت هدیه را 
تا دو میلیون تومن بالا بردیم.همتی در مورد ســاعت کار 
بانک ها گفت: طبق روال سال گذشته بانک ها شیفت دارند 
و برنامه ریزی شده که همواره در خدمت مردم باشند اما با 
توجه به اینکه همکاران ما تحت فشار هستند و برخی از 
آنها آسیب  دیده اند برخی دیگر نیز در قرنطینه هستند از 
مردم خواهش می کنم که اگر کار ضروری ندارند به بانک ها 
مراجعه نکنند اما کشیک بانک ها حتی در ایام نوروز وجود 

خواهد داشت.

شهردار تهران گفت: در شــرایط عادی و خوب اقتصادی 
می توانســتیم اعمال قرنطینه کنیم اما پلن های بعدی 
قرنطینه مثل تامین مایحتاج و جبران خسارت امکان اجرا 
در کشور ندارد و به همین دلیل اقدامات قرنطینه به طور 

کامل نمی تواند اجرا شود.
شهردار تهران گفت: در شــرایط عادی و خوب اقتصادی 
می توانســتیم اعمال قرنطینه کنیم اما پلن های بعدی 
قرنطینه مثل تامین مایحتاج و جبران خسارت امکان اجرا 
در کشور ندارد و به همین دلیل اقدامات قرنطینه به طور 

کامل نمی تواند اجرا شود.
پیروز حناچی شــهردار تهران که در دویست و پنجمین 
جلسه شورای شهر حضور یافت گفت: در شرایطی کشور 
وارد موضوع کرونا شد که شرایط سخت تحریم های ایالات 

متحده آمریکا را نیز پشت سر می گذاریم.
وی ادامه داد: به توصیه های یکی از کشورهای اروپایی پس 
از اعلام کرونا با وجود آنکه قرنطینه در آن کشور اجرا نشده 
است، اما اقدامات متفاوتی انجام شده است. شرکت های 

اتوبوسی، رزروهای مســافری برای تورهای گردشگری 
لغو شده است. به شــرکت هایی که بحران کرونا را حس 
کردند و باعث افت درآمدهای آنها شده است و نمی توانند 
کارکنان خود را نگه دارند، خسارات کامل پرداخت می شود. 
کارگرانی که بیکار شدند خسارت کامل پرداخت می شود 

و به کادر پزشکی و درمانی تا پایان بخران دوبرابر حقوق 
شهردار تهران گفت: شرکت ها تا پایان بحران از دادن مالیات 
و پرداخت اقساط معاف هستند و به افراد بالای شصت سال 
نیز توصیه شده است که در خانه بمانند و شهرداری وظیفه 

دارد نیازهای آنها را تامین کند.

وی تصریــح کرد: در شــرایط عادی و خــوب اقتصادی 
می توانســتیم اعمال قرنطینه کنیم اما پلن های بعدی 
قرنطینه مثل تامین مایحتاج و جبران خسارت امکان اجرا 
در کشور ندارد و به همین دلیل اقدامات قرنطینه به طور 
کامل نمی تواند اجرا شــود.حناچی با اشاره به جلسه دو 
ساعته روز گذشته با رئیس جمهور گفت: این تصمیم گرفته 
شد که افرادی که دارای علامت هستند شناسائی شوند و 
کاری که اکنون وزارت بهداشت انجام می دهد به شدت 
پیگیری شــود و رئیس جمهور معتقد بود که در مبادی 
ورودی شهرها باید این اقدامات انجام شود.شهردار تهران با 
بیان اینکه باید از شرایط پیش آمده برای شکستن تحریم ها 
استفاده کرد گفت: توصیه من به اعضای شورای شهر این 
است که باید از این فرصت برای شکستن تحریم ها استفاده 
کنیم چرا که ظالمانه ترین کاری است که در حق مردم ایران 
در حال انجام است. بسیاری از اقداماتی که می توانیم انجام 
دهیم به دلیل این شرایط میسر نیست و باید فشار بیاوریم 

که اقدامی انسانی انجام شود.

بورس  نزولی ماند

شاخص  کل  به  زیر 500هزار  واحد  سقوط  کرد

همتی: به  ۴میلیون نفر وام با سود ۴درصد پرداخت می شود

صاحبان  چک های برگشتی  تا آخر  اردیبهشت از خدمات بانکی محروم نمی شوند

حناچی:

در  شرایط  عدم  تحریم  می توانستیم  شهر  را قرنطینه  کنیم

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com

شریعتمداری:کارگران برای درخواست بیمه بیکاری نیاز به مراجعه حضوری ندارند
وزیر تعاون ، کار و رفاه اجتماعی اعلام کرد: کارگران شغل از دست داده مشمول قانون کار برای درخواست بیمه بیکاری نیاز به مراجعه حضوری ندارند.به گزارش ایسنا، محمد ریعتمداری در 
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کارگران مدت زیادی است 
که در انتظار تعیین حداقل 
دســتمزد خود برای سال 
آینــده هســتند و این در 
حالی اســت که بعید می 
دانیم در چند روز پایانی ســال این کمیته جلسه 
ای برای نهایی شــدن این موضوع برگزار کند. از 
طرف دیگر موضوع بیماری کرونا موجب شــده تا 
پرداخت حقــوق و عیدی این قشــر در ماه پایانی 
سال در هاله ای از ابهام قرار گرفته است. در شرایط 
حاضر بسیاری از کارفرماها به کارگران اعلام کرده 
اند که پولی برای پرداخت عیدی و دیگر مطالبات 
ندارند و با توجه به شرایط ادامه کار نیز امکان ندارد 
و افراد در خانه های خود منتظر بمانند. متاسفانه  
»تاریخ دقیق پرداخت حقوق و عیدی پرســنل به 
دلیل شــرایط اضطراری فعلی وجود ندارد« و این 
جمله ای اســت که کارگــران و کارمندان بخش 
خصوصی به نقل از کارفرمایــان خود می گویند و 

نگران سرانجام کار هستند.
»علــی خدایــی« در ایــن رابطه اظهار داشــت: 
احتمال عدم پرداخت عیــدی و حقوق کارگران 
وجود دارد و ما نیز این را پیــش بینی می کردیم 

اما تــا کنون گــزارش و شــکایتی از کارگاه های 
بزرگ و واحدهــای تولیدی دریافــت نکرده ایم 
.وی افــزود: ایــن مشــکل مقطعی و گذراســت 
و معتقــدم باید حفظ شــغل در اولویــت ما قرار 
 گیرد که پس از طــی بحران دوبــاره کار خود را 

ادامه دهند. 
نماینده کارگران در شورای عالی کار گفت: قطعا در 

مشاغل خدماتی مشکل خواهیم داشت برای نمونه 
صنعت هتلداری، رستوران ها و فروشگاه در شرایط 
موجود دچار مشکل می شوند و در این مقطع باید 
این واحدها شناسایی و کمک های مختلفی به افراد 
و کارگاه شــود. وی افزود: تصمیم گیری راجع به 
رابطه کارگر و کارفرما در این مقطع درست نیست و 
تنها فرصت کمک به افراد آسیب پذیر در این شرایط 

را از بین می برد بهترین راهکار شناسایی کارگاه ها 
وکمک به آنهاست تا اشــتغال حفظ شود. خدایی 
تاکید کرد: دولت باید به افرادی که تحت پوشش 
هیچ بیمه ای نیستند و زندگی خود را با کار روزانه 
سپری می کند تمرکز داشته باشد و برای کارگاه ها 
نیز می تواند بخشودگی های مالیاتی و جرایم بانکی 
و به تعویق انداختن اقساط بانکی در نظر بگیرد تا 
کارفرمایان نیز بتوانند حقوق و مزایای کارگران را 

پرداخت کنند. 
»اصغر آهنی ها« نماینده کارفرمایان در شــورای 
عالی کار نیز در این خصوص گفــت: واقعیت این 
اســت که خیلی از واحدها عیدی و سنوات خود را 
پرداخت کردند و برخی نیز به دلیل مشکلات تامین 
نقدینگی به دلیل بسته بودن مرزها و عدم صادرات 
کالاهــای تولیدی نتوانســتند عیدی و ســنوات 
کارگران را پرداخت کنند اما باز هم عمومیت ندارد. 
وی افزود: در شــرایط موجود واحدهای کوچک 
بسیار آســیب پذیر هســتند و اگر این روند ادامه 
یابد بســیاری از واحدهای خرد و کوچک آسیب 
می بینند در درجه اول باید پویایی اقتصاد را فراهم 
کنیم در غیر این صورت شرایط دشواری در پیش 
خواهیم داشت. نماینده کارفرمایی تاکید کرد:باید 
راهکاریی بیاندیشیم تا از این شرایط عبور کنیم و 
در حال حاضر حفظ و بقــای کارگاه های موضوع 

کلیدی است.

كرونا پرداخت حقوق وعیدی كارگران را در هاله ای از ابهام قرار داد

تهدید   معیشت کارگران   بنگاه های کوچک
تحمیل استرس پرداخت حقوق و عیدی به كارگران

شایلی قرائی
News kasbokar@gmail.com

مدیر پروژه تنظیم بازار میوه ایام پایانی سال در ستاد 
تنظیم بازار اعلام کرد که با رعایت نکات بهداشتی در 
شرایط کنونی، حدود ۶۰ هزار تن میوه برای تنظیم 
بازار شب عید در فروشگاه های زنجیره ای، واحدهای 
صنفی منتخب و جایگاه های عرضه موقت طی هفته 

جاری در استان های مختلف عرضه می شود.
صدیف بیگ زاده از عرضه حدود ۶۰ هزار تن میوه برای 
تنظیم بازار شــب عید خبر داد و گفت: ۳۲ هزار تن 
پرتقال تامسون، ۲۳ هزار تن سیب درختی و ۷۰۰۰ 
تا ۸۰۰۰ تن پرتقال جنوب در قالب تنظیم بازار طی 

هفته جاری در ۳۱ استان عرضه می شود.
به گفته وی، از روز جمعه اجازه عرضه بازار به استان ها 
داده شده و هر استان متناســب با وضعیت خود و بر 
اساس تصمیم کارگروه ســتاد تنظیم بازار استان ها، 
می تواند طرح تنظیم بازار شب عید را شروع کند.این 

مقام مسئول با بیان اینکه میوه تنظیم بازار شب عید در 
حاشیه بازار عرضه می شود و در صورت کاهش قیمت 
در بازار قیمت میوه تنظیم بازار هم کمتر می شــود، 
تصریح کرد: قیمت ها در بازار اســتان های مختلف 
متفاوت است و به فاصله از مراکز عرضه هم نیز بستگی 
دارد.مدیر پروژه تنظیم بازار میوه ایام پایانی ســال با 
اینکه اختیار عرضه در شبکه توزیع با کارگروه تنظیم 
بازار استان هاست، گفت: میوه تنظیم بازار معمولاً در 
فروشگاه های زنجیره ای، واحدهای صنفی منتخب و 

جایگاه های عرضه موقت عرضه خواهند شد.
بیگ زاده با بیان اینکه میوه به اندازه کافی برای شب 
عید ذخیره شده و مشکلی برای عرضه وجود ندارد، 
نســبت به عرضه این محصولات با کیفیت و قیمت 
مناسب از سوی کارگروه های ستاد تنظیم بازار اعلام 

آمادگی  کرد.

در حالی که وزارت نیرو اعلام کرده مشترکان تا پایان 
اردیبهشت ماه برای پرداخت قبوض برق خود مهلت 
دارند، اما بعضا پیامک هشدار قطع برق برای عده ای 

ارسال می شود.
چندی پیش شرکت توانیر اعلام کرد به آن دسته از 
مشترکان خانگی و تجاری که درخواست استمهال 
هزینه های برق مصرفی دارند، تا پایان اردیبهشت ماه 
مهلت پرداخت داده خواهد شد. همچنین اعلام شد که 
متقاضیان برق می توانند هزینه انشعابات درخواستی را 
در سه قسط پرداخت کنند. با این وجود پیامک هشدار 

قطع برق برای برخی از مشترکان  ارسال می شود.
مصطفی رجبــی مشــهدی، ســخنگوی صنعت 
برق درباره چرایی این مســاله گفــت: این پیامک 
 به صــورت سیســتمی برای مشــترکان ارســال 

می شــود و برق هیچ کدام از مشترکان به علت عدم 
پرداخت قبوض قطع نخواهد شد.وی با بیان این که 
صنعت برق نهایــت همکاری خود را با مشــترکان 
برای پرداخت قبــوض خواهد داشــت، اظهار کرد: 
خواهش ما از مشــترکانی کــه توانایــی پرداخت 
 دارند این است که نســبت به پرداخت قبوض خود
 اقدام کنند. ســخنگوی صنعت برق با بیان این که 
این موضوع شامل حال مشــترکان تجاری نیز می 
شود، گفت: منظور از مصارف آمپری که در اطلاعیه 
منتشر شده آمده بود، مشترکانی هستند که میزان 
مصرف برق آنها کم اســت که شامل حال مشترکان 
تجاری کوچک همچون مغازه ها، ســوپر مارکت ها 
یا تولیدیهای کوچک می شود و این تسهیلات شامل 

حال کارخانه ای که تولید کافی دارد،  نخواهد شد.

تا قبل از شیوع کرونا و همه گیری آن، اقتصاد کشور تا حدودی 
توانسته بود خود را با تحریم ها وفق دهد و البته که تاثیرات تحریم 
ها هم ملموس تر از گذشته شده بود اما به هر ترتیب باید در این 
شرایط کشــور را برای نتایجی که این بیماری در حال حاضر 
و در آینده خواهد داشــت آماده کرد.  دولت و مجلس در حال 
آماده کردن بودجه ۹۹ در بدترین شــرایط درآمدی بودند که 
اعلام ورود و گسترش این بیماری، مسئولان و اقتصاددانان را 
با سؤالی جدی تر مواجه کرده است. پیش بینی می شود شرایط 
برای اقتصاد ایران بحرانی تر و نحوه رسیدگی به مشکلات بسیار 
دشوارتر شود. امروز بسیاری از بخش های اقتصادی تحت تاثیر 
شیوع این بیماری قرار گرفته اند و این در حالی است که ضربات 
تحریم ها نیزوجود دارد.  هنوز چاره مناسبی برای مقابله با تاثیرات 

تحریم ها اندیشیده نشده بود که بحرانی دیگر صنایع و کسب و 
کارها را درگیر کرده است. زمان زیادی لازم است تا میزان دقیق 
خسارات وارد شده بر کسب و کارها و اقتصاد ایران برآورد شود و 
از طرفی دیگر جبران تمام این خسارت ها هم امکان پذیر نخواهد 
بود. متاسفانه درآمدهای دولت از فروش نفت در حداقل ممکن 
طی دهه های اخیر است. درآمدهای مالیاتی نیز به دلیل کاهش 
فروش نفت، در حداقل ممکن است. سایر منابع درآمدی مثل 
فروش اوراق مشارکت یا استقراض از بانک مرکزی نیز تا اندازه 
زیادی به درآمدهای نفتی بستگی دارند و به سادگی قابل کسب 
یا استفاده نیستند. در این شرایط قاعدتاً دولت باید به حمایت از 
این گروه از واحدها و وابستگان آنها اقدام کند اما همانگونه که ذکر 

شد، دولت خود در بدترین شرایط درآمدی است.

سخنگوی ســتاد تنظیم بازار با بیان اینکه میادین 
میوه و تره بار و فروشــگاه های زنجیره ای فقط یکم 
فروردین ماه تعطیل خواهند بود، گفت: کارخانجات 
آرد و نانوایی ها مکلف به توزیع آرد و پخت نان هستند.

محمدرضا کلامی با بیان اینکه مردم نگران تامین 
مایحتاج خــود در ایام نوروز نباشــند، گفت: طبق 
هماهنگی های بــه عمل آمده با ســازمان میادین 
میوه و تره بار و مراکز عمده عرضه کالاهای مورد نیاز 
مردم و ارزاق عمومی، سازمان میادین میوه و تره بار 
و تمامی فروشگاه های زنجیره ای سراسر کشور فقط 
یکم فروردین ماه تعطیــل خواهند بود و مابقی ایام 
تعطیلات نوروز بدون وقفه به خدمات رسانی ادامه 

خواهند داد. سخنگوی ستاد تنظیم بازار افزود: در 
عین حال، کالاهای اساسی و مواد شوینده مورد نیاز 
مردم به اندازه کافی تامین شده و هیچ گونه نگرانی در 
ایام پایانی سال برای تامین این کالاها وجود ندارد؛ 
بنابراین مردم نباید نگران باشند؛ چراکه روند تامین 
و توزیع کالاهای مورد نیاز بدون وقفه و تعطیلی ادامه 

خواهد یافت.
کلامی بیان کرد: هماهنگی لازم با تشکل های صنفی 
و صنعتی نان به عمل آمده و کارخانجات آردسازی و 
نانوایی های صنعتی بدون وقفه کار تامین و توزیع نان 
مورد نیاز مردم را انجام خواهند داد؛ بنابراین از بابت 

نان نیز هیچ گونه نگرانی وجود ندارد.

رئیس پلیس پایتخت از کشف ۵۰ درصد موبایل های 
سرقتی در پایتخت خبر داد و گفت: گوشی های گران 
قیمت بعد از سرقت به خارج از کشور برده می شوند و تا 
کنون چند باند سرقت را در این زمینه دستگیر کردیم.
سردار حسین رحیمی در پاســخ به سوالی مبنی بر 
اینکه چند درصد از موبایل های ســرقتی اعلام شده 
به پلیس پایتخت کشــف و تحویل صاحبانش داده 
می شــود، اظهار کرد: اگر بخواهیم در بدبینانه ترین 
حالت به این موضوع نگاه کنیم باید بگویم که حدود 
۵۰ درصد موبایل های سرقتی کشف می شوند و اکثراً 
تحویل صاحبانشان داده می شود البته این عدد بیشتر 
از ۵۰ درصد است ولی من حداقلی ها را گفتم.وی افزود: 
البته این را هم بگویم که گوشی های گران قیمت بعد 
از سرقت فوراً به خارج از کشور برده می شوند و تا کنون 
چند باند سرقت را در این زمینه دستگیر کردیم که 
موبایل های گران قیمت را بلافاصله بعد از سرقت به 

افغانستان منتقل می کردند.
به گفته رئیــس پلیــس پایتخت برخــی دیگر از 
گوشی هایی که از سارقان کشف می شود به صورت 
اوراقی است و قابل شناسایی نیست و یا اینکه قطعات 
موبایل مانند ال سی دی از گوشــی جدا شده است.
سردار رحیمی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه برخی 
از افراد می گویند بعد از سرقت موبایلشان هنگامی که 

با ۱۱۰ تماس می گیریم آنها کار را به کلانتری ها واگذار 
می کنند و اقدام به ردزنی در لحظه برای تلفن همراهی 
که روشن است نمی کنند، آیا این روال کار است یا راه 
دیگری برای پیگیری لحظه ای موبایل به سرقت رفته 
وجود دارد، گفت: گوشی استثنا است و بلافاصله باید 
کار برای ردزنی آن شروع شود، اگر روند کار ۱۱۰ به این 
صورت است که به فرد اعلام می کنند در وهله اول به 
کلانتری مراجعه و پرونده تشکیل دهد، این روند اشتباه 
است و قطعاً من بعد از بررسی های لازم دستور اصلاح 

روند را می دهم.
چندی پیش سردار کیوان ظهیری در پاسخ به سوالی 
مبنی بر اینکه افرادی که گوشی موبایل شان به سرقت 
می رود، ادعا می کنند که پلیس هیــچ گونه ردزنی 
برای گوشی سرقتی آنها که روشن هم هست، انجام 
نمی دهد. آیا این ادعا را تأیید می کنید یا خیر، گفت: 
ردزنی جز وظایف پلیس پیشگیری نیست اما به دلیل 
اینکه خدمت به مردم از وظایف ماست، سیستم ردزنی 
را در پلیس پیشــگیری پایتخت راه اندازی کردیم.

وی افزود: هنگامی که گوشی موبایل شما به سرقت 
می رود، بلافاصله بــه نزدیک ترین کلانتری مراجعه 
کنید، تشکیل پرونده دهید و از کلانتری بخواهید که 
به پلیس پیشگیری برای ردزنی اعلام کند. اگر گوشی 

موبایل روشن باشد، عملیات ردزنی شروع می شود.

مسکن استیجاری از آن دسته 
موضوعاتی است که اختلافات 
زیادی در رابطه با ساخت و یا 
حذف آن وجود دارد. بسیاری 
از اقتصاددانان و فعالان بازار بر 
این باورند که توسعه مسکن استیجاری مانعی برای خانه 
دار شدن ۷ میلیون خانوار مستاجر در کشور است و برخی 
نیز بر این باورند که با توجه به کاهش قدرت خرید مردم 
باید اینگونه طرح ها توسعه پیدا کند تا نرخ اجاره بها به 
دلیل افزایش تعداد خانه ها کاهش یابد. در روزهای فصل 
زمستان علاوه بر رشد قیمت مسکن و میزان معاملات 
نرخ اجاره بهای مسکن نیز رو به فزونی گذاشت. تعداد 
معاملات آپارتمانهای مسکونی شــهر تهران در بهمن 

ماه سال ۱۳۹۸، به ۳/۱۳ هزار واحد مسکونی رسید، که 
نسبت به ماه قبل و ماه مشابه سال قبل به ترتیب ۱/۲4 و 
۰/4۲ درصد افزایش نشان می دهد. بانک مرکزی گزارش 
داده که در ماه بهمن، متوسط قیمت خرید و فروش یک 
متر مربع زیربنای واحد مسکونی معامله شده از طریق 
بنگاه های معاملات ملکی شهر تهران ۰/۱44 میلیون 
ریال بود که نسبت به ماه مشابه سال قبل 4/44 درصد 

افزایش نشان می دهد.
افشین پروین پور،عضو سابق شورای عالی مسکن در این 
رابطه اظهار داشت: مسیر احداث خانه های استیجاری 
برای مستاجران یک روش غلط و اشتباه است. مستاجران 
در کشور که تعداد آنها نیز بالای ۷ میلیون خانوار است، 
به دلیل رشد مداوم تورم همواره در معرض ضرر و زیان 
هستند، پس اگر به سمت عرضه خانه های استیجاری 
حرکت کنیم، مشکلی از مســتاجران را حل نکرده ایم، 
چرا که این افراد به صرف اینکه در واحدهای استیجاری 

زندگی می کنند، هیچ گاه صاحب خانه نخواهند شد. 
عرضه ملکی در کشوری که  در آن ســالانه ۸۰۰ هزار 
ازدواج به ثبت می رسد، با رفتن به سمت تولید مسکن 
استیجاری فراموش می شود. با حرکت به سمت ساخت 
مسکن اســتیجاری در حقیقت تولید و عرضه مسکن 
برای متقاضیان واقعی مسکن و خانه اولی ها به فراموشی 

سپرده می شود.
اما دبیر کانون سراسری انبوه سازان مسکن و ساختمان 
ایران بر این اعتقاد اســت که با توجه به اینکه بیش از 
۳۰ درصد جامعــه در خانه های اســتیجاری زندگی 
می کنند، این توقع وجود دارد که وزارت راه وشهرسازی 
به عنوان متولــی این بخش، برای راه اندازی ســازمان 
اجاره داری و تولید مسکن استیجاری سیاست گذاری 
کلان داشته باشد. فرشید پورحاجت افزود: اجاره بها تابعی 
از قیمت مسکن است و وقتی در حوزه تولید مسکن هیچ 
سیاستی را دنبال نمی کنیم و برنامه ای از سوی وزارت 

راه وشهرسازی در حوزه اجاره نشینی نداریم، باید توقع 
این مشکلات را داشته باشیم.

وی با بیان اینکه تاکنــون توجهی به موضوع خانه های 
استیجاری نشده است، گفت: وزارت راه در حوزه مسکن 
بویژه در یک ســال گذشــته برنامه مشخصی نداشته 
است و تولید مسکن بشدت کاهش یافته و متناسب با 
رشد جمعیت و اقتصاد مسکن تولید مسکن نداشتیم. 
اگر به تعداد کافی مسکن تولید کرده بودیم، به تبع آن 
افزایش نرخ مسکن به این شــدت نبود و اجاره نشینی 
در کشور دچار مشکل نمی شــد. دبیر کانون سراسری 
انبوه سازان مسکن و ســاختمان ایران در پاسخ به این 
سوال که پیش بینی شما از بازار مسکن در آینده چیست؟ 
گفت: هرگونه پیش بینی در بازار مسکن در شرایط فعلی 
بسیار سخت است؛ معمولا وقتی قیمت مسکن زیاد شد 
تبعات آن را در بازار اجاره می بینیم. با ابزارهای مالیاتی و 

سرکوبی هم نمی توانیم بازار را کنترل کنیم.

7میلیون خانوار مستاجر در كشور همواره در معرض ضرر و زیان هستند

رکوردشکنی در ثبت نام مسکن ملی
مسکن استیجاری سد راه خانه دار شدن                                                                 دولت باید برای حل مشکل مسکن به سمت تولید و عرضه مسکن برود

گروه اقتصاد ایران
News kasbokar@gmail.com

یامک  هشدار قطع برق را جدی نگیرید

کرونا  و  رکود  مضاعف

میادین میوه و فروشگاه های زنجیره ای فقط یکم فروردین تعطیل هستند

شورای عالی کار دغدغه پرداخت دستمزدها را برطرف کند
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس روابط کار

با توجه به شرایطی که در حوزه سلامت جامعه بوجود آمده است حداقل انتظار کارگران این است که حقوق و عیدی خود را در این روزها دریافت کنند. در تمام مشاغل تا اندازه ای که امکان داشته دورکاری آغاز شده و 
کارمندان از اماکن پرخطر دور شده اند اما این قشر از جامعه به دلیل عدم توانایی برای دورکاری و شرایط کاری خود باید در معرض خطر درگیری با بیماری قرار داشته باشند. جدای این خطر بیماری، در طول سال نیز 
کارگران در معرض خطرات بسیاری قرار می گیرند که به امید دریافت حق و حقوق خود تمام خطرات را به جان می خرند. وقتی کارگران در معرض آلودگی ویروس کرونا قرار دارند و با تمام توان سرکار خود حاضر می 

شوند، حداقل انتظارشان این است که استرس دستمزد سال آینده و همچنین پرداخت حقوق و عیدی سال جاری را به آنها تحمیل نکنیم و وظیفه شورای عالی کار است که این دغدغه را کاهش دهد.
از طرفی دیگر وقتی حرف از افزایش دستمزد می شود برخی کارفرمایان عنوان می کنند که افزایش بالای دستمزد باعث ورشکستگی و خوابیدن تولید می شود. این واقعیت ندارد، چراکه بررسی ها نشان می دهد کمتر 
از ۱۰ درصد هزینه های تولید مربوط به نیروی انسانی است. کارفرمایان در ایران به دلیل حقوق پایین کارگران سود هنگفتی می برند. لازم است بخشی از سود تولید به کارگران داده شود تا شرایط واقعا سخت آنها تغییر 

کرده و در اقتصاد تحرکی ایجاد شود.

گسترش واحدهای استیجاری غلط است
حمید رضا مومنی کارشناس اقتصاد مسکن

طی چند سال اخیر بخصوص از سال گذشته تاکنون با افزایش ۹۶ درصدی قیمت مسکن دیگر کمتر کسی می تواند به سمت خرید مسکن برود و حتی جامعه برای پرداخت اجاره بها نیز درگیر مشکلات بسیاری شده است. طرح های بسیاری 
برای کنترل بازار مسکن و افزایش قدرت خرید مردم در این رابطه پیشنهاد و اجرایی شد که نتایج موفقیت آمیزی نداشته است. طرح مالیات بر خانه های خالی سالهاست درگیر روش درستی برای اجرای آن است و هر سال با اتخاذ تصمیمات 
جدید هم نتوانسته ایم مسیر درستی برای آن پیاده سازی کنیم. مسکن مهر، مسکن اجتماعی و مسکن ملی هنوز درگیر مشکلات ساختاری است بنابراین نمی توان آنها را طرح های موفقی برای خانه دار شدن مردم عنوان کرد. متعادل 
شدن بازار اجاره به عرضه مناسب مسکن بستگی دارد بنابراین عرضه خانه های استیجاری مشکلی را حل نمی کند. مشکل مستاجران با عرضه مسکن ملکی حل می شود نه اینکه مسکن استیجاری بسازیم و آن را در اختیار مستاجران برای 
زندگی قرار دهیم. متاسفانه مستاجران در کشور به دلیل تورم بالا مدام در حال ضرر هستند چرا که بیش از نیمی از درآمد آنها صرف پرداخت اجاره بها می شود. حال اگر اصل ما در سیاست گذاری مسکن اصل استیجاری باشد راه را به اشتباه 
رفته ایم و دولت باید برای حل مشکل به سمت تولید و عرضه مسکن حرکت کند. بنابراین عرضه مسکن استیجاری مشکل را حل نمی کند چرا که در فرهنگ ایرانی از سالها قبل مالکیت به نوعی برای مردم ایران ارزشمند بوده و هست. رفتن 

به سمت گسترش واحدهای استیجاری که برخی معتقد هستند این روش مشکل مستاجران را حل خواهد کرد غلط است.

راه اندازی سیستم ردزنی در پلیس پیشگیری پایتخت

کشف ۵۰ درصد موبایل های سرقتی

وكیوم پرتقال ها در پلاستیک

آغاز عرضه میوه تنظیم بازاری شب عید

ادامه سرمقاله
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بنا بر اعلام دفتر بنیاد جهانــی MIKE در ایران فولاد 
 MIKE مبارکه اصفهان موفق به دریافت "جایزه جهانی
: برترین سازمان های دانشــی نوآور" در سال 2019 
 MIKE: گردید.شایان ذکر اســت که ارزیابی جهانی
Most Innovative Knowledge Enterprise در 8 
محور یکپارچه با پوشش سطوح مختلف سازمان در 
3 حوزه ساختار، منابع انسانی و ارتباطات و با تمرکز بر 
ارزش آفرینی سازمان مبتنی بر 3 مؤلفه دانش، نوآوری 
و ســرمایه فکری و در 4 مرحله ارزیابی توسط کمیته 
بین المللی داوران از کشورهای سوئد، آلمان، انگلستان 
و رومانی انجام گرفته اســت.از دیگر برندگان جایزه 
 Cinopec در سال 2019 می توان به MIKE جهانی
از کشور چین )بزرگ ترین شرکت پالایش نفت، گاز 
و پتروشــیمی جهان(، Ernst & Young از کشــور 
انگلستان )یکی از 4 شــرکت بزرگ خدمات حرفه ای 
مالی و حسابداری جهان(، Tata chemicals از کشور 
هند )عضو گروه TATA و از بزرگ ترین شــرکت های 

شیمیایی جهان( و Cognizant از کشور آمریکا )یکی 
از بزرگ ترین شرکت های فناوری اطلاعات دنیا( اشاره 
نمود.آقای مهندس نقوی معاون تکنولوژی شــرکت 
ضمن تبریک این موفقیت به خانــواده بزرگ فولاد 
مبارکه خاطرنشــان کرد فولاد مبارکه به عنوان یک 
الگوی موفق بنگاه داری در کشور همواره تلاش نموده با 
خلق ارزش برای کلیه ذی نفعان در مسیر توسعه پایدار 

گام بردارد. از مهم ترین دارایی های فولاد مبارکه پس 
از گذر از دوران ساخت و رسیدن به ظرفیت اسمی در 
دوران بهره برداری، دانش سازمان می باشد که به عنوان 
یک سرمایه ارزشمند در خدمت توسعه های شرکت 
بوده اســت. موفقیت در راه اندازی فولاد ســبا، فولاد 
هرمزگان، سنگان و...، ایجاد شبکه های دانش در گروه 
فولاد مبارکه از طریق شرکت مهندسی نمونه های از 
موفقیت سازمان در به کارگیری و خلق ارزش از سرمایه 
دانشی خود بوده است.لازم به ذکر است فولاد مبارکه از 
سال 1390 در فرآیند ارزیابی سازمان های دانش محور 
شــرکت نموده و پس از موفقیت در 4 دوره به عنوان 
برندگان سازمان دانشی برتر ایران و 2 دوره برندگان 
سازمان دانشــی برتر آســیا موفق به حضور در جمع 
برندگان سطح جهانی جایزه MIKE گردید.خاطرنشان 
می گردد مراسم اهدای جایزه جهانی MIKE در شهر 
بنگلور هند در تاریخ 23 اسفند 1398به دلیل شیوع 

بیماری کرونا به زمان دیگری موکول گردید.

 

در آستانه فرا رسیدن سال جدید، مهندس عظیمیان 
مدیرعامل فولاد مبارکه با حضور در برنامه رادیو فولاد 
روز چهارشنبه 21 اسفند ماه به سئوالات مجری این 

برنامه پاسخ داد.
در حال حاضر تمامی دنیا و همچنین کشور ما 
به دلیل شیوع ویروس کرونا در شرایط خاصی 
به سر می برند. شما در فولاد مبارکه چه تدابیری 

برای این موضوع اندیشیده اید؟
فعالیت ما در این زمینه به دو بخش می شــود: بخش 
اول اقداماتی است که در داخل شرکت انجام شده و یا 
همچنان در حال انجام اســت؛ و بخش دوم اقدامات و 
حمایت هایی اســت که در راستای تعهد به مسئولیت 
اجتماعی شرکت با هماهنگی اســتانداری و دانشگاه 
علوم پزشــکی اصفهان انجام گرفته اســت.در داخل 
شرکت با کم کردن ساعت کاری کارکنان بخش روزکار و 
اداری، تعطیل کردن رستوران ها و کلاس های آموزشی، 
به حداقل رساندن مأموریت ها و استفاده از فناوری ها و 
امکانات روز برای تشکیل جلسات به صورت غیرحضوری 

تلاش کرده ایم از شیوع این بیماری در شرکت جلوگیری 
کنیم؛ تا جایی که آخرین جلسۀ هیئت مدیرۀ سال 98 
شرکت را نیز روز دوشنبه با اعضایی که در تهران بودند، 
از طریق ویدئوکنفرانس در فولاد مبارکه برگزار کردیم. 
علاوه بر این، با نظارت واحدهای بهداشــت و درمان و 
ایمنی شــرکت، به صورت منظم و دقیق، همۀ اماکن 
عمومی از قبیل کارگاه ها، ســرویس های بهداشتی، 
رختکن ها، اتوبوس ها، آسانســورها و ساختمان های 
عمومی ضدعفونی می شوند. این اقدامات تا زمانی که 
ویروس کرونا از کشور ما خارج شود ادامه خواهد یافت.

به طورکلــی، از نظر مدیریت فولاد مبارکه، ســلامت 
کارکنان و جامعه بر تولید اولویت دارد؛ بنابراین اولویت 
ما رعایت دســتورالعمل ها و الزامات بهداشتی است. 
به منظور تهعد به مسئولیت های اجتماعی در خارج از 
فولاد مبارکه نیز تلاش کرده ایم با مجوز هیئت مدیرۀ 
دانشگاه علوم پزشکی و مراکز مربوطه، استان را در خرید 
اقلام موردنیاز برای مقابله با ویروس کرونا حمایت کنیم. 
با هماهنگی به عمل آمده و با تصمیم مدیریت شرکت و 
مسئولان استان مقرر شده است که مبالغ مورد تأیید و 
مصوب هیئت مدیره به جای پرداخت نقدی به صورت 
خرید تجهیزات، لوازم و مواد ضدعفونی کننده باشــد 
و در اختیار مراکــز مربوطه قرار داده شــود. به خاطر 
داشته باشیم فولاد مبارکه به عنوان یک بنگاه اقتصادی 
مسئولیت پذیر، در راســتای عمل به مسئولیت های 
اجتماعــی خود در این شــرایط نیز در کنــار مردم و 

مسئولان است.
در سال 98 بزرگ ترین چالش فولاد مبارکه مانند 

بسیاری از فولادســازهای دیگر کشور، تأمین 
سنگ آهن بود. این موضوع مهم در سال 99 با چه 

شرایطی روبه رو خواهد بود؟
فولاد مبارکه و سایر فولادســازهای کشور با توجه به 
ظرفیت خطوط تولید خود در پی دریافت سهمیه ای 
هســتند که وزارت صمت برای آن ها از محل معادن 
اختصاص خواهد داد.کار زیربنایی برای فولاد مبارکه 
این است که در مسیر معدن و توسعۀ اکتشافات معدنی 
گام بردارد و برای معادن جدیدی که در دســتور کار 
دارد، جاده های دسترسی و تأسیســات انتقال برق و 
آب ایجاد کند. این برنامه هــا و فعالیت ها درازمدت و 
زیربنایی هستند و ممکن است دو تا سه سال زمان لازم 
داشته باشند، اما فولاد مبارکه را در تأمین سنگ آهن 
به امنیت خواهد رساند. به هر تقدیر کار تولید و تأمین 
ورق موردنیاز صنایع کشور نباید بر زمین بماند. ازاین رو 
برای سال 99 عمدۀ سنگ موردنیاز شرکت را از طریق 
سهمیه و خرید از معادن کوچک و ذخیره های موجود 
در گوشــه و کنار کشــور و از طریق معادن خصوصی 
و نیمه خصوصی تأمین خواهیم کــرد. در این زمینه 
شــاخص ترین و بارزترین مورد، پروژۀ سنگان است.

طبق برنامه ریزی های قبل، مقرر بود تا آخر سال پروژۀ 
5 میلیون تنی ســنگان به عنوان یکــی از بزرگ ترین 
واحدهای کنسانتره سازی کشور به بهره برداری برسد، 
اما متأسفانه به علت شــیوع ویروس کرونا و براساس 
تصمیم فرمانداری محل، بیشتر واحدهای معدنی این 
منطقه موقتا تعطیل و این کار به سه ماهۀ ابتدای سال 

99 موکول شد.

رئیس جمهور اعلام کرد که چیــزی به نام قرنطینه 
نداریم؛ خدمات دولت به طور معمول به مردم خواهد 
رسید. به گزارش ایســنا، حجت الاسلام والمسلمین 
حسن روحانی در جلسه مشترک ستاد اقتصادی دولت 
با نمایندگان فعال اقتصــادی، اظهارکرد:نه امروز و نه 
در ایام نوروز و قبل و بعد از آن قرنطینه نداریم و همه 
در کسب و کارشان آزادند و خدمات دولت نیز به طور 
معمول به مردم خواهد رسید. رئیس جمهور همچنین 
با اشاره به بررسی تأثیر بیماری کرونا بر کسب و کارها، 
گفت: تصمیم جمع بر این بود و تاکید کردیم که باید 
شرایط و روند اقتصادی و نیز تعامل مردم و فعالیت های 
اقتصادی برغم اینکه با کرونا مواجهیم باید پروتکل های 
بهداشــتی مدنظر قرار گیرد و در عین حال فعالیت 
اقتصادی عادی باشد. رئیس جمهور تاکید کرد: ما اصلًا 
موضوعی به نام قرنطینه نداریم و این که شایعه شده 
است در تهران و بخشی از شهرها، برخی فروشگاه ها 
و مشاغل در قرنطینه قرار می گیرند و چنین موضوعی 
وجود ندارد. روحانی در ادامه بــا تاکید بر اینکه نباید 
بگذاریم در عرصه اقتصادی مشکلی ایجاد شود، افزود: 
البته در برخی از کسب و کارها به طور طبیعی مشکلاتی 
ایجاد شده اســت که در این جلسه بررسی کردیم که 
بتوانیم به افرادی که در این کسب و کارها دچار مشکل 
شده اند، کمک کنیم. رئیس جمهور گفت: استان ها به 
هیچ عنوان در زمینه تعطیلی، حق تصمیم گیری ندارند. 
وی افزود: ایجاد هرگونه محدودیت، صرفا از طریق ستاد 
ملی کرونا در تهران خواهد بود و استاندارها و بخش های 
بهداشتی نمی توانند در این زمینه تصمیم گیری کنند. 
وی در ادامه گفت: بنابراین در استان ها در این زمینه 

اقدامی نباید صورت بگیرد. روحانی که در نشســت 
مشترک ســتاد اقتصادی دولت و نمایندگان فعالان 
اقتصادی سخن می گفت، با تبیین مصوبات دولت برای 
حمایت از قشرهای آسیب پذیر، افزود: نخستین بسته 
حمایتی برای این افراد همین هفته و تا قبل از سال نو 
پرداخت می شود و سه بسته دیگر نیز در ماه های بهار 
99 به آنان پرداخت خواهد شــد. رئیس جمهور، رقم 
این بسته حمایتی را از 200 تا ۶00 هزار تومان متغیر 
دانســت و گفت: توزیع تفصیل این مصوبه از طریق 

سازمان برنامه و بودجه و وزارت رفاه تبیین می شوند.
روحانی افزود: به 4 میلیون خانوار دیگر نیز که معمولاً 
دچار مشکل هســتند و در شرایط ســختی زندگی 
می کنند از یک تــا دو میلیون وام با بهره بســیار کم 
پرداخت خواهد شــد. رئیس جمهور گفت: 4 درصد 
بهره این وام را این خانوارها و 8 درصد را دولت به بانک ها 
پرداخت خواهند کرد و به ارائه تضمین نیاز نیســت 
و اقســاط آن به تدریج از یارانه ای که به این خانوارها 
پرداخت می شود کسر خواهد شد. رئیس جمهور گفت: 
مردم مطمئن باشند که نیازهای بهداشتی، درمانی، 
ارزاق عمومی و نیازمندی هــای ضروری آن ها تامین 
شده است. روحانی در ادامه سخنان خود افزود: ما در 
زمینه پرداختی هایی که مردم در این سه ماه از قبیل 
مالیات و سهم بیمه و اقساط بانکی دارند مهلتی قرار 
داده ایم و به کسب و کارهایی هم که دچار مشکل شده 
اند و افرادی هم که در زندگی دچار ســختی هستند، 
یارانه ویژه برای اسفند و سه ماه بهار در نظر گرفته ایم 
که برخی از این تصمیمات را امروز و بقیه را فردا اعلام 
می کنیم.وی گفت: درست است که این روزها روزهای 

راحتی نیست و مشاغل و مردم با سختی توام هستند، 
اما مطمئن باشــید نیازهای بهداشتی، درمانی، ارزاق 
عمومی و نیازمندی های ضروری تامین شده است و 
دولت حمایت خود را از این افراد انجام می دهد.رئیس 
جمهور ابراز امیدواری کرد: مــردم بتوانند با مراعات 
دستورالعمل های بهداشتی به زندگی معمولی خود در 
فعالیت های اقتصادی ادامه دهند و خداوند در روزهای 
پایانی سال به مردم ما کمک خواهد کرد و از این مقطع 
سخت عبور می کنیم. روحانی همچنین گفت: مردم 
مطمئن باشــند کالای مورد نیاز آن ها تامین خواهد 
شــد، اعم از کالاهایی که مربوط به مسائل بهداشتی 
و درمانی اســت، یا زندگی روزمره و کالاهای مصرفی 
آن ها باشد، این ها هم با ذخایر ما به اندازه کافی وجود 
دارد، هم خریدهای لازم انجام گرفته، هم بنادر ما الان 
پر از کالا است و هرگونه نیازی به ثبت سفارش جدید 
و خرید جدید باشــد بانک مرکزی ارز لازم را تامین 
خواهد کرد و تامین کرده و بعد هم تامین خواهد کرد. 
وی افزود: ما با کشورهای همسایه در حال مذاکره برای 
رفت و آمد برای نقل و انتقال کالا در مرزها هستیم که 
با پروتکل های بهداشتی مورد توافق ما و در چارچوب 
پروتکل های سازمان بهداشت جهانی انجام می گیرد. 
رئیس جمهور گفت: اقساط بانک ها و مبالغ پرداختی را 
که مردم در سه ماهه اسفند، فروردین و اردیبهشت باید 
انجام دهند، می تواند به تاخیر بیفتد. روحانی در جلسه 
مباحث اقتصادی مدیریت کرونا، اظهار داشت: اقساطی 
که مردم باید به بانک ها پرداخت کنند برای سه ماه یعنی 
اسفند، فروردین و اردیبهشت امهال می شود و مردم 

می توانند پرداخت آن را به تعویق بیاندازند.

روزهای پایانی ســال 98 در عین تمام سختی ها و 
خبرهای بدی که در پی داشــت؛ با خبر ادغامی در 
اکوسیستم اســتارتاپی ایران رو به اتمام است. ادغام 
دو بازیگر از استارتاپ های بیمه آنلاین ایران با هم با 
نام های ازکی و بیمیتو. ازکــی و بیمیتو دو رقیب در 
صنعت بیمه آنلاین، که در سال های اخیر با تصرف 
بیلبوردهای شــهری به مصاف هم رفته بودند بعد از 
سال ها رقابت بر ســکوی ادغام و صلح آرام گرفته و 
تصمیم گرفتند با هم و در کنار هم به راه خود ادامه 
دهند. مجید قاقازانی مدیــر مارکتینگ» ازکی « در 
رابطه با این سوال که از چه زمانی موضوع ادغام پیش 
آمد و توافق حاصل شد در گفتگو با خبرنگار کلیک 
می گوید: »حدودا 3 ماه بود که دو شرکت و مجموعه 
ماموت در حال مذاکرده بودند و در نهایت دیروز این 
تصمیم نهایی شــد و هر دو شرکت با سهم مشترک 

با ســرمایه گذاری قابل توجه مجموعه VC ماموت 
همکاری خودشون را در قالب مجموعه جدید برای 
ســال 99 آغاز خواهند کرد. شرکتی جدید تاسیس 
خواهد شد، که نیمی از آن متعلق به بیمیتو، و مالکیت 
نیم دیگر آن به ازکی تعلق خواهد داشت. پس از آن 
سرمایه نقدی از طریق ماموت به شرکت جدید تزریق 
می شود.«قاقازانی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه قرار 
است شاهد چه سیاستی باشیم و آیا شاهد تولد برند 
جدیدی از ادغام این دو مجموعه خواهیم بود تاکید 
می کند: »تصمیمی که در حال حاضر اتخاذ شده است 
بر سیاست حفظ هر دو برند است و هر دو تیم کماکان با 
شرایط قبلی ادامه خواهند داد. از این به بعد هر دو تیم 
در کنار هم مستقر خواهند شد و با یک تیم مدیریتی 
واحد به فعالیت ها ادامه خواهند داد.«قاقازانی معتقد 
است این ادغام نشات گرفته از ضعف و مشکل از طرف 

هیچ یک از طرفین نیست و در پاسخ به سوال خبرنگار 
کلیک در خصوص این که ازکی ســال 9۶ سرمایه 
گذاری خارجی از کشــور آلمان داشــت، آیا شدت 
گرفتن شرایط تحریم باعث کند شــدن روند رشد 
ازکی و در نهایت اتخاذ تصمیم ادغام بوده است پاسخ 
می دهد: »این ادغام اصلا به دلیل مشکل و یا ضعف 
هیچ یک از شرکت ها نبود. خوشبختانه و تنها برای 
استفاده بهتر از ظرفیت هر دو مجموعه در همکاری 
باهم شکل گرفت.«مدیر مارکتینگ ازکی در انتها در 
پاسخ به این موضوع که در نهایت این ادغام چه اتفاقات 
جدیدی برای ان حوزه در بر خواهد داشت می گوید: 
»امیدواریم این ادغام که باتوجه به پتانسیل های هم 
افزایی قابل توجه صورت گرفــت، نقطه عطفی در 
گسترش بیش از پیش بازار آنلاین صنعت بیمه کشور 

و توسعه فعالیت ها باشد.«

دریافت جایزه جهانی MIKE “برترین سازمان های دانشی نوآور" توسط فولاد مبارکه

فولاد مبارکه تا شکست ویروس کرونا در کنار مردم است
 

ازکی و بیمیتو ادغام شدند
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مالیات همواره یکی از دغدغه های 
مودیان مالیاتی است و جالب است 
که حتی معافیت مالیاتی نیز اکنون 
به یکی از دغدغه های شرکت های 
دانش بنیان تبدیل شده است. در 
بلاد ما تا صحبت از مالیات می شود، یک عده بلانسبت کهیر 
می زنند و زمین و زمان را به هم می دوزند که مالیات نپردازند؛ 
تا جایی که براساس آمارهای موجود ما در اقتصاد کشورمان 
40  درصد فرار مالیاتی داریم. البته بلانســبت شــرکت ها 
ازجمله دانش بنیان های نوپایی که به هر دری می زنند تا از 
قانونی که برای معافیت آنها صادر شده استفاده کنند اما امان 
از دل غافل! این بند فقط اســم قانون را یدک می کشد ولی 
درعمل بسیاری از این شرکت ها در ایستگاه مالیات متوقف 
می شوند. یکی از مهم ترین راه های حمایت از شرکت های 
دانش بنیان، معافیت های مالیاتی است که در سراسر دنیا و 
به ویژه در کشورهای توسعه یافته، همواره در سیاست های 
حمایتی دولت ها از شرکت های دانش بنیان قرار دارد. البته 
ارائه این امتیاز از سوی دولت به شرکت هایی که فعالیت شان 
دانش محور است، تنها یک اقدام حمایتی نیست بلکه دولت 

نیز از ســود حاصل از این حمایت منتفع می شود. در واقع 
پاگرفتن و رشد و توسعه شــرکت های دانش بنیان، مسیر 
دستیابی به توسعه اقتصادی، قطع وابستگی به واردات و رشد 
جایگاه ایران در میان کشورها را برای دولت و کشور به همراه 
دارد. مطابق آیین نامه اجرایی قانون حمایت از شرکت ها و 
موسسات دانش بنیان و تجاری سازی نوآوری ها و اختراعات، 
شرکت ها و موسساتی که در زمینه گسترش و کاربرد اختراع 
و نوآوری و تجاری ســازی نتایج تحقیق و توســعه شامل 
)طراحی و تولید کالا و خدمات( در حوزه فناوری های برتر و با 
ارزش افزوده بالا فعال باشند، دانش بنیان محسوب می  شوند. 
براســاس قانون حمایتی درنظر گرفته شــده، درآمدهای 
مشمول مالیات شرکت ها و موسسات دانش بنیان ناشی از 
قراردادها و فعالیت های تحقیق و توســعه، تجاری سازی و 
تولید محصولات و خدمات دانش بنیان به مدت 15 سال از 
مالیات موضوع ماده )105( قانون مالیات های مستقیم معاف 
هستند. شرکت های دانش بنیان به چهار دسته دانش بنیان 
نوپا نوع یک، دانش بنیان نوپا نــوع دو، دانش بنیان تولیدی 
نوع یک و دانش بنیان تولیدی نوع دو تقسیم می شوند . طبق 
قانون مالیات، تمامی شرکت ها )اشخاص حقوقی( سالانه 
باید 25 درصد از سودی را که در جریان فعالیت خود کسب 
می کنند، به عنوان مالیات به سازمان امور مالیاتی بپردازند. 
این درحالی است که شــرکت های دانش بنیان طبق قانون 

از پرداخت این مالیات معاف هســتند.معافیت از پرداخت 
این مالیات به معنای آن نیست که شرکت های دانش بنیان 
از پرداخت مالیات بر ارزش افزوده یا مالیات بر دستمزد و سایر 

مالیات   ها معاف هستند بلکه تنها از پرداخت مالیات مستقیم 
یعنی مالیات 25درصد از سود شرکت معاف می شوند. نکته 
قابل توجه اینکه حتی تمامی شرکت های دانش بنیان و تمامی 

محصولات این شرکت ها نیز مشمول معافیت مالیاتی نیستند 
بلکه تنها شرکت های تولید نوع یک و نوپا نوع یک از پرداخت 

مالیات مستقیم معاف هستند. 

مشكلات و اتفاقات اكوسيستم استارتاپی  در سال 98 از زبان فعالان اين حوزه؛ پرونده اول: ماليات

دانش بنیان ها در دست انداز های مالیاتی
میناسادات حسینی

News kasbokar@gmail.com

برداشت ناصحیح ممیزان مالیاتی از استارتاپ ها
عادل طالبی، دبیر انجمن صنفی کسب و کارهای اینترنتی 

یکی از مهم ترین مشکلاتی که شرکت های دانش بنیان، استارتاپ ها و کسب و کارهای اینترنتی با آن روبه رو هستند، موضوع مالیات است. مشکلی اصلی که وجود دارد این است که قوانین حوزۀ مالیات بعضا ده ها سال عمر دارند. تعداد زیادی اصلاحیه، بند، تبصره، آیین نامۀ اجرایی، استثنائات، تخفیفات، معافیت های موردی، آرای خاص و مانند آن داریم که عملاً قوانین حوزه مالیات 
را به اندازه بسیار زیادی پیچیده کرده اند. همین قوانین پیچیده و حتی گاهی دارای برخی تعارضات و تناقضات هم در واقع در طول سالیان متمادی برای کسب و کارهای سنتی که صد ها )و بعضا هزاران سال قدمت دارند( تدوین و تنظیم شده اند. مشکل دقیقا همین است که در کسب و کارهای جدید، مدل های کسب و کار جدید و ابزارهای جدید کسب و کار در فضای آنلاین، عملا 
بسیاری از این دستورات قابل اجرا نیستند و اجرای آنها باعث همین مشکلاتی می شود که مشاهده می کنیم. یک موضوع دیگر هم وجود دارد. الزاما، قانون گذار نبوده که اشکال داشته. باید بپذیریم که در طول سالیان برخی کسب و کارها، با فرار مالیاتی زمینه ای را فراهم کرده اند که قانون گذار و مجریان قانون ناچار از سخت گیری هایی شده اند. این موضوع را هم باید بپذیریم. حالا 
موضوع دیگری را داریم. کسب وکارهای اینترنتی که تازه شکل گرفتهند. اصلاً مدل های کسب و کار در حوزه اینترنت تفاوت  هایی گاه جدی با کسب و کارهای آفلاین دارد. بخش مهمی از این کسب وکارها و نیاز به تبادل خدماتی دارند که هنوز روال آنها با روالی که فعلا در کشور هست تطابق ندارد. به طور مثال بحث امکاناتی مانند سرور، سرویس های آنلاین مانند ایمیل مارکتینگ، 
ERPها، CRMها و ده ها خدمت دیگر که ارائه دهندگان خارج از ایران دارند. در چنین شرایطی، اصولا تمام فرآیند سفارش و ارائه خدمت در فضای دیجیتال انجام می شود. فاکتور فیزیکی مهمور به مهر و داری کد اقتصادی اصلا اینجا وجود ندارد. یک رسید آنلاین صادر می شود، پرداخت به صورت آنلاین انجام می شود و تمام. موارد زیادی مانند این داریم.  فراموش هم نکنیم که 
تحریم ها را هم داریم. از شرکت های خارجی به دلیل تحریم حتی نمی توانیم به عنوان یک شرکت ایرانی فاکتور یا رسید آنلاین هم بگیریم . به قول جناب آقای ظریف »ما انتخاب کرده ایم« که این طور باشد. بسیار هم عالی. این انتخاب را کرده ایم، اما باید بدانیم که تبعاتی هم دارد. باید بپذیریم که وقتی مجبور هستیم تحریم ها را دور بزنیم، ممکن است نتوانیم اسنادی از پرداخت ها که 
به نام ما باشد، ارائه کنیم. این ها باید پذیرفته شود. نمی شود یک نفر انتخاب کند، یک نفر دیگر هزینه هایش شناسایی نشود. همه چیز انصافاً باید با هم انتخاب کنیم. مجموعه این مشکلات را داریم. از آن طرف، مشکل عمده ای که داریم، در حوزه عدم شناسایی هزینه ها است. هنوز سازمان امور مالیاتی، اسناد الکترونیکی را نمی پذیرند. البته عدم پذیرش فقط مربوط به هزینه ها است 
وگرنه، درآمد را با سند، بدون سند، الکترونیک، فیزیکی لفظی و به هر شکل پذیرفته می شود!به نوعی شاید بتوان گفت سازمان امور مالیاتی هنوز با با تغییرات تکنولوژی تطابق پیدا نکرده است. در فضای کسب و کارهای آنلاین همه چیز کاملا معلوم است. همه درآمدها از طریق سیستم شاپرک و هزینه ها نیز از طریق پرداخت های اینترنتی کاملا مشخص است. اتفاقی که باید بیفتد 
این است که یک همتی شود و طبق شرایط جدید کسب و کارهای اینترنتی و کسب و کارهایی که در فضای اینترنت فعالیت می کند باید قوانین و آیین نامه های دیگری تدوین شود و البته، از همه مهمتر، به ماموران سازمان مالیات و ممیزان محترم هم آموزش داده شود. یکی از مشکلات دیگری که با آن روبه رو هستیم همین عدم آموزش و ناآگاهی و بی اطلاعی این عزیزان از تغییر 
فضای شرایط کسب و کار است. این عدم اطلاع، در بخش عدم شناسایی هزینه ها خودش را نشان می دهد. ذهنیت درست و منطبق با واقعیتی از کسب و کارهای اینترنتی و مدل های درآمدی آنها وجود ندارد. ممیزان و مامورین مالیاتی هم طبق آیین نامه ها و دستورالعمل هایی که دارند باید عمل کنند. یک طرف مشکل قوانین و آیین نامه ها را داریم. یک طرف مشکلات مربوط به 
اسناد پرداخت و هزینه ها را. یک طرف هم عدم آشنایی با مدل های درآمدی در فضای کسب و کارهای آنلاین. مجموعۀ اینها مشکلاتی که می شنویم را رقم می زنند. برای این که این تبعات را کاهش دهیم باید شرایط را طوری فراهم کنیم که این کسب و کارها ادامه دهند و بزرگ شوند. هیچ کس در این شکی ندارد که کسب و کارها در بستر اینترنت کمک به شفافیت می کنند. در 
بلندمدت خود دولت از این شفافیت منتفع می شود. در فضای اینترنت تمام تبادلات مالی قابل رصد و پیگیری است. آنچه ما می خواهیم و فکر می کنیم درست است و باید اجرا شود این است که دولت، مجلس و سازمان امور مالیاتی اولاً لوایح، قوانین و آیین نامه های جدید و متناسب با کسب و کارهای اینترنتی تدوین کند و دوماً آموزش های لازم به عزیزان تصمیم ساز، تصمیم گیر 
و مجری در حوزه مالیاتی داده شود تا آرام آرام فشارهایی که روی کسب و کارهای اینترنتی است کاهش یابد. یک مشکلی که با برخی ممیزان مالیاتی وجود دارد این است که این گونه برداشت  می شود که این عزیزان براساس تجربیاتی که از گذشته و کسب و کارهای غیراینترنتی دارند یک نگاه خاصی نسبت به کسب و کارها دارند. انگار همه کسب و کارها آمده اند که مثلاً مالیات 

نپردازند. یعنی انگار فرض بر این است که کسب و کار قطعاً می خواهد مالیات حقه را نپردازد و با پیش فرض گناه کار بودن کسب و کار، پرونده های مالیاتی باز می شوند. این در حالی است که کسب و کارهای اینترنتی شفاف اند. به نظر می رسد نوع ادبیات، نوع برخورد و نوع محاسبات و شکل تعاملات عزیزانِ مالیاتی با کسب و کارهای اینترنتی تغییر کند.

ناآگاهی ممیزان برای دانش بنیان ها دردسرساز است
مجید کثیری، مدیرعامل »اخبار رسمی« 

شرکت های دانش بنیان نوپا از مالیات بر درآمد معاف هستند. لیستی را معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری سال به سال تهیه و برای سازمان امور مالیاتی ارسال می کند که این لیست باید دستورالعمل بررسی شرکت 
ها برای استفاده از معافیت باشد. مساله اول این است که ممیزان و کسانی که پرونده ها را بررسی می کنند به این بخشنامه ها آگاه نیستند و روند بررسی آنها نیز از این نامه ها و بخشنامه ها شروع نمی شود. در واقع روند بررسی 
آنها از بررسی دفاتر مودی شروع می شود؛ به این صورت که اول نگاه می کنند مودی تمام تکالیف قانونی خود را انجام داده یا نه، اگر انجام داده باشد مودی می تواند از بخشنامه ها و نامه ها استفاده کند؛ ولی متاسفانه سیستم 
مالیاتی به نحوی است که قدرت بسیار در دست ممیز است. یعنی ممیز بخشی از جاهایی که خیلی شفاف نیست و اسناد و مدارک به حد کافی نباشد می تواند به تشخیص خود اعلام عدم اجرای تکالیف قانونی را بدهد. اگر 
ممیزی بخواهد ایرادی را پیدا کند به راحتی می تواند آن را بیابد و با یک ایراد کوچک می تواند عدم اجرای تکالیف قانونی بزند و به واسطه این کار، کلیه دفاتر یک شرکت را رد کند. وقتی دفاتر یک شرکت رد می شود دفاتر 
آن شرکت علی الراس می شود و در این زمان آن شرکت براساس تشخیص ممیز باید مالیات پرداخت کند. اما یک شرکت دانش بنیان چطور می تواند از معافیت مالیاتی استفاده کند؟ یک ممیز به محض اینکه به این نتیجه 
برسد که یک مودی تکالیفش را کامل انجام نداده می تواند تمام معافیت هایی که برای آن شرکت پیش بینی شده را لحاظ نکند. نقطه ضعف این بررسی ها متعدد است ازجمله اینکه متاسفانه خیلی کوتاه است و زمان دقیقی 
روی دفاتر گذاشته نمی شود، همچنین ممیزان بعضا با روند کاری شرکت های استارتاپی، اینترنتی و دانش بنیان آشنایی ندارند و این عدم گذاشتن وقت کافی و نداشتن تخصص در آن حوزه ها ممکن است باعث شود به 
یک باره از یک شرکت ایرادی بگیرند و دفاتر آن را رد کنند. به محض اینکه ممیزان دفاتر را رد کردند همه معافیت ها طبق قانون ملغی می شود. پیش شرط استفاده از معافیت مالیاتی دانش بنیان این است که این شرکت 
ها تمام تکالیف شان را به تایید ممیز انجام داده باشند؛ اما مشکل از آنجا آغاز می شود که در شرکت های اینترنتی و استارتاپی خیلی از خریدها اینترنتی است. به طور مثال برای خرید یک سرور از یک سایت خارجی باید 
خرید اینترنتی از آن سایت داشته باشیم که به دلیل تحریم ها امکان خرید آنلاین نداریم. حساب ارزی داخلی هم نداریم که بتوانیم از سایت های خارجی خرید کنیم. این قضیه باعث می شود که ما از طریق واسطه هایی 
برای خرید سرور، دامین یا سرویس هایی مثل نرم افزارهای خارجی که باید به سرویس هایمان وصل شوند استفاده کنیم. ممکن است فاکتور بسیاری از این واسطه ها فاکتورهای رسمی نباشد. بنابراین ما سعی می کنیم با 
صورت جلسات و روش های مختلف درستی و صحت این فاکتورها را نشان دهیم ولی ممیز به تشخیص خود ممکن است این فاکتورها را نپذیرد و با نپذیرفتن هر یک از این فاکتورها کل هزینه های ما را نمی پذیرد و دفاتر 
ما را رد می کند. یا مساله در فروش های اینترنتی فاکتور فروش به صورت فیزیکی به دست مشتری نمی رسد. ممکن است خریداری اطلاعات کد ملی یا شرکتی اطلاعات کد اقتصادی خود را درست وارد نکرده باشد. از 
طرفی امکان احراز هویت همه این مشتریان نیست و سیستم بانکی نیاز است که اینها را احراز کند. همه این موارد؛ چه در خرید و چه در فروش باعث می شود با بررسی اولیه یک ممیز دفاتر یک شرکت را رد کند و به محض 
رد شدن این دفاتر تمام معافیت های  یک شرکت قابل بررسی نخواهد بود. حالا این شرکت باید در هیات بدوی، هیات ثانویه و شورای عالی مالیاتی بیفتد تا اثبات کند دفاتر و هزینه های او درست بوده و می تواند از معافیت 
مالیاتی استفاده کند. ولی وقتی دفاتر رد می شود عملا دست مودی کوتاه است و هیچ کاری نمی تواند انجام بدهد که باعث شود دوباره دفاتر پذیرش شود. بنابراین یک مشکل بزرگ شرکت های دانش بنیان و اینترنتی این 
است که ممیز با روند کار آنها آشنا نیست و معافیت را اصل قرار نمی دهد و بررسی کند. پیش فرض یک ممیز این است که یک شرکت کتمان درآمد می کند بنابراین می خواهد درآمد و مالیات آن شرکت را کشف کند. وقتی 
از این دریچه وارد بررسی دفاتر یک شرکت می شود باعث می شود بتواند یک ایراد هرچند کوچک پیدا کند. ما در شرکت خودمان طی سه سال 94، 95 و 9۶ در حالی که دانش بنیان بودیم، با مشکل مالیاتی روبه رو شدیم 
که ممیز در رسیدگی اول دفاتر ما با پیدا کردن فاکتورهای خرید اینترنتی از سایت های خارجی و فروش های اینترنتی که خریداران احراز هویت نشده بود، همه دفاتر ما را در این سه سال رد کردند و همچنان پرونده ما باز 

است. متاسفانه مالیات دو سال قطعی شده است و پرونده مالیاتی سال 9۶ همچنان باز است و منتظر جواب هیات هستیم. 
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